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Palác na náměstí 
Republiky je na prodej
V Praze na náměstí 
Republiky se schyluje k vý-
znamné realitní transakci 
v hodnotě stovek milionů 
korun. Jejím předmětem je 
budova stojící hned vedle 
obchodního domu Kotva – 
někdejší sídlo České strany 
národně sociální. str. 4

Dorovnávání mezd může 
zdražit rakouské zájezdy
Rakousko zavedlo od ledna 
minimální mzdy pro řidiče 
zahraničních firem. Tuzem-
ští dopravci ale nechtějí 
řidičům dorovnávat mzdu 
na rakouskou úroveň ze své-
ho. U autobusových zájezdů 
hodlají zvýšené náklady pře-
sunout na cestovky. str. 6

Trumpův výnos proti 
imigraci je zatím u ledu
Odvolací soud v San 
Francisku zamítl žádost 
amerického ministerstva 
spravedlnosti, aby do roz-
hodnutí o jeho odvolání 
okamžitě obnovil platnost 
prezidentského dekretu, 
který zakazuje cesty obyva-
tel několika muslimských 
zemí do USA. str. 11
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odměna za rozjezd
Investor Michael Broda  
prodal čínským partnerům 
40procentní podíl v pražské 
klinice tradiční čínské medicíny, již 
přede dvěma lety spoluzakládal.

Praha
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FRantišEK CERha:

na tom spojenectví stan-kDu 
mě baví, že jedni jsou v opo-
zici, druzí v koalici a do voleb 
chtějí společně. to je takový 
autenticky lidovecký!

twitter.com/e15news

přečtěte si:

Speciál
Audit, daně
•	nejvýznamnější  

daňové změny

•	auditorské zprávy 
v novém hávu

Německá automobilka Daimler 
hledá místo pro své obří logistické 

centrum. Díly pro vozy 
mercedes-Benz budou do celé 

Evropy proudit z Polska nebo 
České republiky. Rekordně 
velký sklad o 250 tisících 
metrech čtverečních přitom 
ještě v tuzemsku nestojí. 

 Byznys / str. 5

hra o megasklad
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Ring volný, volají politici
Předseda sociálních demokratů, premiér Bo-
huslav Sobotka je přesvědčený, že za demokracii 
se nedá bojovat v papučích. „To bychom s popu-
listy prohráli. Takže si občas nasadím boxerské 
rukavice,“ napsal minulý pátek na svůj Facebook. 
Zároveň kritizoval Babišovo chování ve sněmov-
ně. Vicepremiér a šéf hnutí ANO podle něj nebere 
na nikoho ohledy a nejvážnějším způsobem zpo-
chybnil význam a roli parlamentu. Otázka je, jestli 
budou boxerské rukavice stačit. Ve volebním boji 
nejspíš žádná férová pravidla platit nebudou.

Ředitel odboru zahraniční politiky Pražského 
hradu Hynek Kmoníček je přesvědčený, že Miloš 
Zeman dokáže díky dobrým stykům propojit Ame-
riku, Rusko a Čínu. Podle něj je to jediný prezident, 
který má v této chvíli komunikaci s prezidentem 
čínským, ruským a brzy i americkým. Zároveň 
je představitelem země natolik střední velikosti, 
že může sehrávat svoji byť omezenou, ale přece 
jen komunikační roli pro některé diskuze mezi 
těmi velkými. A je to venku. Zeman na prezidenta 
znovu kandidovat prostě musí. Pro velké cíle je 
potřeba přinášet velké oběti.

Předseda komunistů Vojtěch Filip vyzval Posla-
neckou sněmovnu, aby si podle ústavy 120 hlasy 
odhlasovala vlastní rozpuštění a umožnila tak 
předčasné volby už letos na jaře. Rozumíme. 
KSČM se oklepala z debaklu, který utrpěla v kraj-
ských volbách, a preference strany opět mírně 
rostou. Jenže podzim je ještě daleko.

n Na politické scéně 
možná bude o jeden nový 
subjekt víc. Koalice lidov-
ců a Starostů. Definitivní 
rozhodnutí o uzavření 
volebního paktu má pad-
nout do konce února.

Jana Havligerová

Lidovci po sobotním rokování 
na celostátní konferenci v Brně 
nabídli Starostům a nezávislým 
pakt. Navrhují jim, aby pro pod-
zimní parlamentní volby společ-
ně vytvořili otevřenou dvoukoa-
lici. Ta by pro vstup do sněmovny 
musela zdolat desetiprocentní 
práh. Starostové sice začali 
s KDU-ČSL vyjednávat s jinou 
představou, jejich předseda Petr 
Gazdík i první místopředseda Vít 
Rakušan se ale koalici nebrání. 
„V žádném případě to nezamítá-
me hned na začátku,“ říkají. 

Lidovci se nutnosti překonat 
desetiprocentní hranici pro vstup 
do sněmovny nebojí. Vlastně se 
tak vracejí k myšlence „třetí síly“ 
svého respektovaného předsedy, 
zemřelého Josefa Luxe. Pokud by 

dvoukoalice skutečně měla vážně 
konkurovat hnutí ANO a ČSSD, 
musely by její preference dosáh-
nout alespoň na třináct procent. 

„Kdo se bojí, nesmí do lesa,“ 
konstatoval lidovecký šéf Pavel 
Bělobrádek. Řečeno slovy jeho 
spolustraníka Richarda Zemán-
ka, návrh na vznik otevřené koa-
lice je cesta, jak se nebát velkých 
výzev. „Bylo by pohodlné zůstat 
na sedmi osmi 
procentech. Takto 
bychom měli 
možnost pokusit 
se o zisk patnácti 
dvaceti procent,“ 
míní Zemánek. 

Teoreticky by 
na spojení nemusel 
prodělat ani jeden 
ze subjektů.  Li-
dovci jsou tradičně 
silnější na Moravě, 
STAN je jistější 
v kramflecích 
v české kotlině. Variant spoluprá-
ce bylo více. Představa Starostů 
o vzniku nové strany, která by 
integrovala KDU-ČSL, STAN, SNK 
ED a některá regionální uskupení, 
se nezamlouvala lidovcům. Podle 
místopředsedkyně strany Zuzany 

Roithové byl návrh na vytvoření 
společné strany nedomyšlený 
a bylo by na to málo času. 

Dvoukoalice naopak může 
být nabídkou pro ty voliče, kteří 
si přejí, aby Česko směřovalo 
na západ a ne na východ. Křes-
ťanští demokraté zase nejdříve 
Starostům nabízeli, aby jejich lidé 
figurovali na volebních kandi-
dátkách KDU-ČSL. To ale vedení 

hnutí zamítlo. 
Volební pre-

ference lidovců 
se momentálně 
pohybují kolem 
7,5 procenta, 
hnutí Starostů 
a nezávislých 
zatím nedosahuje 
ani pěti procent. 
Odhadovat podle 
toho šance případ-
né dvoukoalice je 
ale podle politolo-
gů ošidné. „Nelze 

předpokládat, že pouhý součet 
znamená číslo výsledné podpory. 
Obě uskupení mohou společnou 
kandidaturou o část preferencí 
přijít, nebo nové voliče získat,“ 
soudí Kamil Švec z Fakulty sociál-
ních věd UK.  názory str. 12

Všechno, nebo nic, 
řekli lidovci starostům  

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Pavel BěloBráDek

PřeDseDa KDU-ČsL

michael BroDa

majiteL DeLta caPitaL

sorin GrinDeanu

Premiér rUmUnsKa

Lidovci chtějí vytvořit s hnutím staros-
tové a nezávislí pro sněmovní volby 
koalici. ta však musí ve volbách pře-
kročit hranici deseti procent hlasů.

str. 2

zjevně úspěšná spolupráce 
na zprovoznění kliniky čínské 
medicíny v praze skončila 
odkupem jeho podílu číňany.

str. 4

rumunská vláda otestovala trpělivost 
svých občanů, když chtěla propustit 
odsouzené korupčníky. reakce lidu ji 
přiměla rozhodnutí odvolat.

str. 10

Volební preferen-
ce lidovců se mo-
mentálně pohybují 
kolem 7,5 procen-
ta, hnutí Starostů 
a nezávislých 
zatím nedosahuje 
ani pěti procent.

masoPustní PrůVoD masek obyvatel Vortové u hlinska prošel o víkendu skanzenem na Veselém Kopci 
na Chrudimsku. návštěvníci měli možnost zhlédnout obchůzku maškar, která je součástí světového kulturního 
dědictví UnESCo. Masopustní průvod symbolizuje konec zimy a také předzvěst jara.
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n Ministr financí 
vyřešil svůj střet 
zájmů podle politiků 
polovičatě. Občanský 
zákoník ale umožňuje, 
aby nakládání s ma-
jetkem ve svěřenských 
fondech jeho původní 
vlastník ovlivňoval. 

Pavel Otto

Předseda představenstva Ag-
rofertu Zbyněk Průša a hlavní 
právník holdingu Alexej Bílek 
− dva nejbližší korporátní spo-
lupracovníci ministra financí 
a šéfa ANO Andreje Babiše − se 
budou i nadále starat o jeho 
podnikání. Rozdíl oproti 
dosavadnímu stavu je v tom, 
že Babiš nebude vlastníkem 
akcií do doby, než přestane vy-
konávat veřejné funkce nebo 
skončí omezení zakotvené 
v zákoně o střetu zájmů.

Kontrolu správců Babiš svě-
řil životní partnerce Monice 
a dvornímu právníkovi Václa-
vu Knotkovi. Podle občanské-
ho zákoníku ji může provádět 
i sám. Norma nezakazuje 
ani úkolování 
správců ze 
strany původ-
ního vlastníka 
majetku.

Babiš vložil 
100 procent 
akcií Agrofertu 
a společnosti 
SynBiol, kam 
spadá fond 
Hartenberg, 
do dvou 
svěřenských 
fondů AB 
private trust I a AB private 
trust II. Jejich zakládání 
umožňuje právě nový zákoník 
platný od roku 2014. Je pro ně 
charakteristické, že veřej-
noprávní dohled nad nimi 
je prakticky vyloučen a jen 

ve zvláštních případech může 
zasáhnout soud. Za ovlivňo-
vání chodu fondů nehrozí Ba-
bišovi žádné sankce. Nahrává 
mu i fakt, že pro tento nástroj 
chybí prováděcí předpisy. 

To byl jeden 
z důvodů, proč 
chtěl svěřen-
ské fondy, 
sloužící větši-
nou pro ochra-
nu rodinného 
majetku před 
neřízeným 
utrácením dě-
diců či věřiteli, 
zrušit ministr 
spravedlnosti 
Robert Pelikán 
(ANO).

Babiš si mohl Agrofert 
a SynBiol ponechat, nesměly 
by se však ucházet o stát-
ní zakázky, čerpat dotace 
a získávat investiční pobídky. 
Převedením firem na fondy 
popřel to, co mnohokrát řekl, 

tedy že jeho podnikání nestojí 
na veřejných penězích, míní 
opoziční ODS. „Do značné 
míry bude mít na Agrofert vliv 
dál, počkejme si, jak to bude 
fungovat,“ řekl předseda stra-
ny Petr Fiala. O Babišův střet 
zájmů se bude zajímat také 
TOP 09 a komunisté, podle 
nichž se miliardář od své-
ho majetku jen „formálně 
odstínil“.

I premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) považuje ministrův 
krok za polovičaté a nikoli 
definitivní řešení. „Vlk zákona 
se nažral, ale koza obchodních 
zájmů Andreje Babiše zůstala 
celá,“ prohlásil.

Babiš trvá na tom, že od ny-
nějška nemá s Agrofertem 
a SynBiolem už nic společ-
ného. „Jsem upřímně velmi 
zvědavý, do jaké míry budou 
novináři a konkurenční poli-
tici tuto skutečnost v dalších 
dnech, týdnech a měsících 
respektovat,“ uvedl.

Babiš svěřil firmy správcům, 
může je úkolovat

www.e15.cz | 3 |

n Vliv populistů 
a nacionalistů začíná 
nebezpečně růst i v de-
mokratických státech, 
říká nová analýza 
organizace Freedom 
House. Jako příklad 
uvedla i Českou repub-
liku a hnutí ANO.

Tomáš Stingl

V nelichotivé souvislosti 
je Česko jmenováno hned 
několikrát v nové studii 
Svoboda ve světě 2017. Tuto 
analýzu každoročně zveřej-
ňuje respektovaná nezisková 
organizace Freedom House. 
„Populisté a nacionalisté 
zaznamenali významné 
zisky v demokratických stá-
tech,“ uvedla jakožto klíčový 
trend uplynulého roku. Jako 
příklad jmenuje mimo jiné 
Česko. „Krok zpět udělalo 

v otázce politické svobody 
nebo lidských práv několik 
zemí označovaných jako svo-
bodné včetně Brazílie, České 
republiky, Dánska, Francie,“ 
říká studie. Česko zařadila 
také mezi desítku zemí, 
jejichž vývoj je letos nutné 
pečlivě sledovat. „Volby v říj-
nu rozhodnou o vzestupu 
nebo porážce populistické 
a nacionalistické strany 
ANO, která je přirovnává-
na k vládnoucím stranám 
v Maďarsku a Polsku,“ píše 
se ve studii. 

Rozsáhlá analýza vychází ze 
sběru dat ve 210 zemích světa. 
Sleduje politickou pluralitu, 
vymahatelnost práva, svobodu 
slova, náboženskou toleranci 
i další svobody. Výsledkem 
je číselný index, kde nejvíce 
svobodné státy mají 100 bodů. 
To jsou v současnosti jen skan-
dinávské země Finsko, Norsko 
a Švédsko. Na druhém konci 
žebříčku je Sýrie. Česko je 
na 25. místě, když před rokem 
se dělilo o 22. příčku. Agrego-
vané skóre má 94 bodů, o bod 
nižší než loni.

Pozor na populisty v Česku, 
varuje mezinárodní studie

 Pramen Freedom in the World 2017

Svoboda ve světě v roce 2017

nejméně svobodné státy nejsvobodnější státy

sýrie Finsko

eritrea norsko

severní Korea Švédsko

Uzbekistán Kanada

jižní súdán nizozemsko

Lidé už sázejí na 
prezidentské kandidáty
Sázky na prezidentské 
volby v Česku zhruba rok 
před jejich konáním do-
sáhly téměř čtyř milionů 
korun. Sázkové kanceláře  
očekávají, že 50 milionů 
korun z voleb v roce 2013 
bude výrazně překonáno. 
Největším favoritem je 
podle bookmakerů Miloš 
Zeman před Michalem 
Horáčkem.

Nekonečná fronta má 
zamezit kupčení s vízy
Ministerstvo zahraničí 
testuje systém, který by 
měl ztížit kupčení  
s registracemi k podání 
žádosti o vízum přes 
elektronický systém 
Visapoint. Takzvaná 
nekonečná fronta je ve 
zkušebním provozu  
v Uzbekistánu a uvažuje 
se o jejím rozšíření do 
dalších zemí. O překup-
nících se hovoří hlavně  
v souvislosti s Ukrajinou 
nebo Vietnamem. /čtk/

Krátce

Babiš si mohl 
Agrofert a SynBiol 
ponechat, nesměly 
by se však ucházet 
o státní zakázky, 
čerpat dotace 
a získávat investiční 
pobídky.

Ministerstvo financí 
v makroekonomické 
prognóze počítá s tím, 
že ekonomická úroveň 
ČR v poměru k 19 zemím 
eurozóny v následujících 
letech mírně poroste. 
Úřad odhaduje, že letos 
vzroste český hrubý 
domácí produkt 
na obyvatele 
v poměru 
k eurozóně 
na 84 pro-
cent 
z loňských 
odhado-
vaných 
83 procent.

„V letech 
2016 až 2018 by 
se díky rychlejšímu 
hospodářskému růstu 
v ČR než v eurozóně měla 
relativní ekonomická 
úroveň ČR postupně zvýšit 
až na 85 procent průměru 
zemí EA19 v roce 2018,“ 
uvedlo ministerstvo. Česká 

republika by v ekonomic-
ké úrovni měla na tom 
být lépe než Slovensko, 
Polsko, Portugalsko nebo 
Maďarsko. Slovensko 
podle údajů v predikci 
letos svoji úroveň zvýší 
na 76 procent a příští rok 

na 78 procent průměru 
19 zemí eurozóny.

Cenová hla-
dina v ČR se 

v roce 2015 
podle doku-
mentu zvýši-
la na 63 pro-
cent 

průměru 
19 zemí eu-

rozóny. „V ná-
sledujících letech 

by měla komparativní 
cenová hladina HDP po-
stupně vzrůst až na úro-
veň 66 procent v roce 2018, 
což bude i nadále napomá-
hat konkurenceschopnosti 
české ekonomiky,“ uvedl 
úřad. /čtk/

tuzemská ekonomika si  
v příštích letech polepší

Cenová hladina  
v ČR se v roce 2015  

zvýšila na 

63
procent průměru  
19 zemí eurozóny.
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n Pražská klinika 
čínské medicíny má 
potřebné registrace, 
dostatek klientů a vel-
ké plány. Ty už bude 
naplňovat bez majet-
kové účasti českého 
partnera.

Adéla Čabanová

Michael Broda, který vlastní 
skupinu Delta Capital, 
završil obchod s čínskou 
obří společností Tong Ren 
Tang, který pro něj pomáhal 
dojednat bývalý premiér 
Petr Nečas. Po dvou letech 
od založení společné kliniky 
tradiční čínské medicíny 

v centru Prahy inkasoval ze 
spolupráce peníze. Číňané 
na přelomu roku odkoupili 
jeho 40procentní podíl. 
Hodnota transakce nebyla 
zveřejněna.

Vzhledem ke krátkému 
působení firmy není možné 
cenu ani odhadnout. „Tímto 
převodem byla patrně zavr-
šena startupová fáze rozvoje 
společnosti. Domnívám se, 
že cena podílu byla určena 
podle předešlých dohod plus 
zohledňuje dosavadní půso-
bení minoritního akcionáře,“ 
uvedl Milan Bílek z poraden-
ské společnosti TPA Corpora-
te Finance.

„Nabídka pro nás byla 
lukrativní,“ uvedl Broda. 
„Uvolníme si tím zdroje, kte-
ré můžeme alokovat jinam,“ 

dodává. Pražská klinika 
podle něj nyní už může být 
v černých číslech. 

Tong Ren Tang je největší 
výrobce produktů tradiční 
čínské medicíny na světě. 
Brodův tým zajistil rozjezd 
pražské kliniky, a přede-
vším získal evropskou re-
gistraci tří desítek produktů 
z čínských bylinek jako 
oficiálních doplňků stravy. 

Broda bude nadále s Tong 
Ren Tang v Evropě „part-
nersky a poradensky“ spo-
lupracovat. Firma například 
zvažuje spojení s lázněmi. 
„Nákup lázní ve stamiliono-
vých hodnotách by nás při 
čtyřicetiprocentní majet-
kové účasti nepřiměřeně 
zatěžoval,“ poznamenal 
Broda.

Zdravotnická část investič-
ní skupiny Delta Capital se 
nyní zaměří zejména na bu-
dování center pro lidi s alz-
heimerem. První z nich by 
mělo otevřít letos v Třebíči. 
Původně mělo být hotové už 
loni. Provozuje také genetic-
kou laboratoř. Kromě zdraví 
se Delta Capital zaměřuje 
na IT služby a start-upy. 
Vlastní také papírnu SPM, 
která bude od března vyrábět 
státní poznávací značky.

Tradiční čínskou medicí-
nou se v Česku zabývá také 
Fakultní nemocnice Hradec 
Králové, která se po úspěš-
ném startu ambulance 
s čínskými specialisty chystá 
vybudovat se šanghajskou 
CEFC celý nový pavilon 
za 270 milionů korun.

investora Brodu vyplatili 
Číňané ze společné kliniky

Žijte digitálním světem
 www.zive.cz
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Daniel Novák

Na náměstí Republiky se 
hned vedle obchodního 
domu Kotva schyluje k vý-
znamné realitní transakci. 
Rakouský majitel zde podle 
informací deníku E15 
nabízí k prodeji ně-
kdejší sídlo České 
strany národně 
sociální. Hod-
nota trans-
akce se bude 
pohybovat 
ve stovkách 
milionů korun. 
Na transakci 
se podílí pora-
denská společnost 
Colliers International.   

Národní socialisté prodali 
palác na náměstí Republi-
ky 7 v roce 2002, a to kvůli 
vysokým dluhům, které 
strana měla. Za nemovitost 
tehdy utržila 212 milionů 
korun. Hlavním věřitelem 
strany tehdy byla ČSOB. Její 
pobočka v prostorách paláce 
dosud sídlí. 

Současným prodejcem 
nemovitosti je rakouská fir-

ma VB Real Estate Leasing, 
která je součástí společnosti 
Immigon, odštěpené od 
Volksbank. Její vyjádření se 
E15 nepodařilo získat. 

Náměstí Republiky patří 
mezi nejlukrativnější praž-

ské adresy. Když tam 
v roce 2015 němec-

ký fond Union 
Investment ku-

poval obchod-
ní centrum 
Palladium, 
dal za něj 
570 milionů 

eur. Za jedi-
nou budovu 

dosud nikdo 
v Česku víc neza-

platil. 
V miliardách korun se 

počítala též transakce 
s obchodním domem Kotva. 
Jeho novým majitelem je 
od minulého roku Pražská 
správa nemovitostí realitní-
ho magnáta Václava Skaly. 
Předloni došlo na náměstí 
i k prodeji bývalého klášte-
ra. Ten za 790 milionů ko-
run koupil od státu sloven-
ský miliardář Milan Fiľo.

Palác na náměstí 
republiky je na prodej

Plavecký bazén na 
Pražačce čeká oprava 
Žižkovská radnice chystá 
opravu plaveckého bazénu 
v areálu Pražačka. Půjde  
o investici za 25 milionů ko-
run. Práce začnou na konci 
letošní sezony, příští rok 
se bazén otevře v novém. 
Praha 3 hodlá postupně 
zrekonstruovat celý spor-
tovní a rekreační areál.

Škodliviny v ovzduší 
bude měřit více stanic
Technická správa ko-
munikací rozšíří systém 
monitorování škodlivin 
z dopravy v Praze. Pořídí 
18 měřicích stanic, celkem 
jich tak bude v centru 
metropole třicet. Stanice 
podle věstníku veřejných 
zakázek dodá firma Media 
Channel za 4,8 milionu 
korun. Podle výsledků 
měření je možné i usměr-
ňovat dopravu. /čtk/

Krátce

V roce 2002  
byl palác prodán za

212
milionů korun.
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n Díly pro vozy Mer-
cedes-Benz budou 
do celé Evropy směřo-
vat z Česka či Polska. 
Německá automo-
bilka rozjela „akci 
Daimler“, která skončí 
obrovským skladem. 

Daniel Novák

Tak rozsáhlé skladovací 
plochy, jaké plánuje ně-
mecký výrobce automobilů 
Mercedes-Benz, v Česku do-
sud nejsou. Podle informací 
deníku E15 mají mít 250 tisíc 
metrů čtverečních. Dosáh-
nou tak téměř dvojnásobku 
rozlohy distribučního centra 
e-shopu Amazon v Dobrovízi 
u Prahy. Automobilka se pro 
umístění logistického uzlu, 
z něhož budou díly proudit 
do celé Evropy, rozhoduje 
mezi Českou republikou 
a Polskem. 

„Plán na výstavbu skladu 
ve východní Evropě je sou-
částí úsilí o efektivní organi-
zaci logistiky s díly. Umístění 
ve východní Evropě vychází 
z toho, že se naši dodavatelé 
rozhodli postavit v tomto 
regionu výrobní závody,“ 

Daimler uvažuje o stavbě 
rekordně velkého skladu v Česku

21.30po – čt

Pět statečných v boji proti nudě
Pet_satecnych_E15_225x103_6.2.indd   1 27.1.2017   16:59:35
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sdělila mluvčí Daimleru Eve-
lyn Schwedesová. Posílení 
logistiky plánuje automobil-
ka rovněž kvůli rostoucím 
prodejům a rozšiřující se 
škále modelů. 

Na realitním trhu se nikdo 
o plánu Němců příliš bavit 
nechce. Poradci a developeři 
totiž automobilce podepsa-
li pod tvrdými sankcemi 
mlčenlivost. O záměru je 
proto slyšet jen jako o „akci 
Daimler“. Na trhu se objevila 

informace, že s výrobcem 
mercedesů jedná největší 
tuzemský stavitel průmys-
lových nemovitostí CTP. „In-
formaci nemohu potvrdit,“ 
reagoval šéf CTP Remon Vos. 

Najít developerský 
projekt, který by umožnil 
rychlou stavbu takové haly, 
je v Česku problém. Velký 
prostor se nachází například 
ve strategické průmyslové 
zóně Joseph u Mostu. Také 
v Kyšicích u Plzně poblíž 

dálnice do Německa je na 
prodej pozemek o 26 hekta-
rech. Ještě větší parcela, a to 
o 32 hektarech, se prodává 
v Lovosicích u dálnice D8.

Výstavba obřích skladů je 
trendem posledních let, kte-
rý stále sílí. Hala Amazonu 
v Dobrovízi zabírá 130 ti- 
síc metrů čtverečních. Přes 
deset hektarů měří také 
sklad v Jirnech u dálnice D11, 
z něhož výrobce hraček Lego 
zásobuje světové trhy.  

Centrála. Důvod ke stavbě obřího skladu ve východní Evropě spočívá v tom, že se dodavatelé dílů 
pro automobilku Benz rozhodli postavit v regionu své závody. 
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Automobilový trh  
dál rekordně roste
Prodej nových osobních 
aut v Česku v lednu vzrostl 
o devatenáct procent 
na 20,8 tisíce vozů. Trh 
tak pokračuje v loňském 
rekordním růstu. Prodeje 
táhly firmy, které nakou-
pily přes 81 procent vozů, 
oznámil Svaz dovozců 
automobilů. Loni prodej 
vzrostl o 12,5 procenta 
na rekordních 260 tisíc aut.

E-shopy zaevidují 
platbu, až když ji zjistí
Internetové obchody bu-
dou muset v elektronické 
evidenci tržeb evidovat 
přijaté tržby až v okamži-
ku, kdy se o platbě dozvědí. 
On-line obchodník tak 
bude muset zaslat údaje 
nejpozději ve chvíli, kdy 
se dozví, že mu ji zákazník 
odeslal z účtu. Generální 
finanční ředitelství tak 
vyšlo vstříc e-shopům.

Karlovarské letiště  
opět přichází o cestující
Letiště v Karlových Varech 
loni přišlo o 41,5 procenta 
pasažérů. Způsobil to stále 
klesající zájem cestujících 
z Ruska, kteří tvořívali na-
prostou většinu pasažérů. 
Letošek by ale mohl přinést 
zlom, uvedl mluvčí letiště 
Radek Zábranský. /čtk/

Krátce
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n Dopravci nechtějí 
šoférům dorovnávat 
mzdu na rakouskou 
úroveň ze svého. 
Doplatit by ji museli 
klienti cestovních 
kanceláří.

Jan Šindelář

Autobusovým a kamionovým 
dopravcům přibyla další 
vráska na čele kvůli přístupu 
rakouských úřadů, které v led-
nu začaly u řidičů vyžadovat 
minimální mzdu. Do alpské 
země přitom míří řady auto-
busových zájezdů z Česka. Po-
kud tamní kontroloři budou 
postupovat důsledně, Češi 
si za výlety na hory budou 
muset připlácet. 

„Týká se nás to a bude se to 
týkat i cen zájezdů. Určitě to 
nebudeme pokrývat z vlast-
ních nákladů, dopadne to 
na koncového klienta,“ uvedl 
ředitel dopravy společnosti 
Vega Tour Vladimír Adamec. 
Firma patří mezi největší 
zájezdové dopravce v tuzem-
sku. Její autobusy využívá 
například lídr trhu lyžařských 
zájezdů Nev-Dama.  Staros-
ti má i další velký „výletní 

autobusák“ Čedok. Připojil se 
ke    Společenství autodoprav-
ců Čech a Moravy a s pomocí 
europoslankyně Michaely 
Šojdrové chce prosadit změnu 
na unijní úrovni. „Podle naše-
ho názoru je to ochranářské 
opatření, které by do budouc-
na mohlo mít vliv jak na cenu 
přepravy, tak na ceny zá-
jezdů,“ sdělil šéf vý-
jezdové turistiky 
Čedoku Radek 
Matějček. 

Za nemístný 
protekcionis-
mus má krok 
Rakouska 
a dalších zemí 
i výkonná ře-
ditelka Asociace 
českých cestovních 
kanceláří a agentur Te-
reza Picková. Scénář zdražení 
zájezdů sice považuje za před-
časný, ale obavy neskrývá. 
„Dodržování by bylo spojeno 
s neúměrnou administrativní 
zátěží,“ doplnila Picková.

Bez skrupulí nahlíží situaci 
sdružení dopravců Česmad 
Bohemia. „Nezbývá nic jiné-
ho, než se připravit na zvýšení 
cen u všech autobusových zá-
jezdů, ať už k moři, za pozná-
ním či na hory,“ tvrdí mluvčí 
sdružení Martin Felix. 

Rakousko vychází z nového 
zákona proti mzdovému a so-
ciálnímu dumpingu. Obecnou 
minimální mzdu sice země 
nemá, u vybraných oborů ale 
její výše vychází z kolektivní 
smlouvy a dalších ujednání. 
V dopravě se tak pohybuje 
zhruba kolem deseti eur 

za hodinu, čímž vysoce 
převyšuje plat čes-

kého řidiče. 
Celounijně věc 

řeší směrnice 
o vysílání 
pracovníků 
do zahraničí, 
o jejíž novele 

se v brusel-
ských kuloárech 

vede tvrdý souboj. 
Šojdrová by ze 

směrnice chtěla dopravu 
vypustit úplně. „Zatím má 
podporu polských, němec-
kých a některých maďarských 
kolegů,“ říká asistentka 
europoslankyně Eva Rybková. 
Proti tomu ale panuje odpor 
i uvnitř frakce Evropské 
lidové strany. I západoevrop-
ské státy mají svou pravdu. 
Podle nich východoevropské 
firmy umisťují auta s levnými 
řidiči na Západ na dlouhou 
dobu, čímž nekale konkurují 
místním. 

Platit rakouské mzdy 
českým řidičům 
znamená zdražit zájezdy

Minimální  
rakouská mzda  

v dopravě se pohybuje 
kolem

10
eur na hodinu. Český  

řidič bere výrazně  
méně.

Z energetiky

Přirozený 
monopol
V energetických odvětvích 
se lze často setkat s pojmem 
přirozený monopol. Obec-
ně vzniká tam, kde je pro 
distribuci zboží či služeb 
třeba vybudovat přepravní 
infrastrukturu. Nejčastěji 
to bývá distribuce elektřiny, 
plynu, vody, tepla, ale také 
například silniční síť nebo 
železnice.

Elektřina a plyn před-
stavují komodity, které se 
ke spotřebitelům rozvádějí 
specifickou infrastrukturou. 
Majitel této infrastruktury 
bude mít vždy monopol 
na rozvod elektřiny nebo 
plynu, protože by bylo eko-
nomicky nesmyslné, aby si 
každý obchodník či výrobce 
budoval vlastní paralelní síť 
pro dopravu komodity.

Alena Vitásková

Přirozený monopol se 
přitom vztahuje pouze 
k rozvodu, nikoli k výrobě. 
Do sítě může mít přístup více 
obchodníků s komoditou 
a není důvod, proč by je do ní 
majitel přepravní sítě nepus-
til. Stejně jako po silniční síti 
jezdí automobily různých 
vlastníků, i přepravní infra-
strukturou může dopravovat 
elektřinu nebo plyn více 
výrobců.

Stejně jako u každého 
jiného monopolu, i v tomto 
případě nastává regulace ze 
strany státu. V Česku ji za-
jišťuje Energetický regulační 
úřad, který se stará o to, 
aby si monopol nediktoval 
libovolné ceny.

Úkolem regulátora je, aby 
regulace nevedla k podfinan-
cování sektoru a potenciálně 
ke špatnému stavu distri-
buční sítě, v důsledku pak 
k prodlevám a výpadkům do-
dávek. Zároveň Energetický 
regulační úřad zajišťuje, aby 
platby za dopravu komodity 
nebyly neúměrně vysoké.

autorka je předsedkyní erÚ

V oBklíČení. Minimální mzdy pro řidiče zahraničních firem zavedly loni německo a Francie, nejno-
věji Rakousko. jedna z českých firem spočítala nárůst nákladů až o třicet eurocentů na kilometr. 
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Společnost LeasePlan dodá 
Český drahám 228 osobních 
vozů Škoda a sedmdesát 
užitkových vozidel Ford, 
které si dopravce pronajal 
na čtyři roky. 

Cena operativního 
leasingu, ve kterém jsou 
zahrnuty kro-
mě pronájmu 
další služby, 
například 
GPS navigace 
a elektro-
nické knihy 
jízd, vychází 
na přibližně 
115 milionů 
korun. Vo-
zidla budou 
rozvážet 
zaměstnance 
drah a ma-
teriál tam, kde není možné 
použít vlak. 

Na operativní leasing 
přešly České dráhy před 
čtyřmi lety, kdy rozprodaly 
tehdejší stárnoucí vozový  
park. „Dosavadní zkuše-
nosti s pořízením vozidel 

prostřednictvím operativ-
ního leasingu jsou dobré jak 
z firemního, tak uživatel-
ského pohledu. České dráhy 
mohou směrovat investiční 
záměry do své hlavní 
činnosti a zaměstnanci 
dostávají bezpečnější a také 

ekologičtější 
vozidla,“ 
uvedl mluvčí 
drah Radek 
Joklík. Nové 
čtyřleté 
období 
začíná letos 
v dubnu. 

Také v sou-
časné době 
ČD prostřed-
nictvím 
operativního 
leasingu vy- 

užívají jako služební vozi-
dla vozy od Škody a užit-
kové Ford Connect a Ford 
Transit. Nová vozidla kom-
pletně obmění dosavadní 
flotilu vozů, kterým letos 
končí smluvně sjednané 
období, dodal mluvčí. /čtk/

Dráhy si pronajaly 
tři stovky aut

Operativní leasing,  
na který dráhy 
přešly před čtyřmi 
roky, jim vyhovuje 
z firemního 
i uživatelského 
hlediska.
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n Na start mistrovství 
světa se postaví více 
než stovka závodníků. 
Finanční odměny si 
ale odnese jen první 
desítka.

V rakouském Hochfilzenu 
ve čtvrtek začíná vrchol letoš-
ní biatlonové sezony. Kromě 
medailí jsou pro závodníky 
připraveny také finanční 
odměny za umístění, které 
se neliší od běžného závodu 
světového poháru. Vítěz získá 
13 tisíc eur, desátý v cíli bere 
tisíc eur, odměny jsou ovšem 
bez zdanění. 

Další finance mohou 
přinést závodníkům odmě-
ny od národních svazů. Ten 
český vypisuje běžně prémii 
za umístění do šestého místa, 
na posledním šampionátu 
byla odměna pro vítěze 
150 tisíc korun, letos by měla 
být výše finanční prémie 
na stejné úrovni.

Rozpočet akce včetně 
investic do infrastruktury, 
dosáhl 21 milionů eur (asi 

půl miliardy korun). „Nebylo 
snadné uspořádat v Ra-
kousku světový šampionát, 
protože bylo třeba velmi 
investovat do infrastruktury. 
Nakonec se nám to povedlo,“ 
uvedl na oficiálních stránkách 
šampionátu prezident rakous-
ké lyžařské federace Peter 
Schröcksnadel.  Pro předsta-
vu:  světový šampionát v roce 
2013, který pořádalo Nové 
Město na Moravě, hospodařil 
s podobným rozpočtem, tehdy 
se jednalo o částku 472 milio-
nů korun, z nichž 280 milionů 
bylo určeno na investice.

Rakouští pořadatelé 
šampionátu uvedli, že areál 
je schopen během celého 
mistrovství pojmout 150 tisíc 
fandů, a očekávají, že na vět-
šinu závodů bude vyprodáno. 
Už v listopadu totiž evidovali 
75 tisíc prodaných vstupenek. 
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n Vítězný tým získá 
v přepočtu 13,8 mi- 
lionu korun. Náklady 
na sezonu ale mohou 
dosáhnout až 20 mi- 
lionů korun.

Čeští tenisté podle očekávání 
prohráli v prvním kole Davis 
Cupu v Austrálii a účast 
ve světové skupině pro pří-
ští rok budou zachraňovat 
v baráži. Už po prvním kole 
je tak jasné, že letošní ročník 
neskončí úspěchem spor-
tovním ani ekonomickým. 
Přestože se v tenise točí 
milionové odměny a pořada-
telé velkých turnajů neustále 
zvyšují prize money, Davis 
Cup je stále otázkou hlavně 
prestiže, nikoli zisku.

„Zápasy Davis Cupu 
a Fed Cupu nejsou zisko-

vé projekty, jde o prestiž 
a reprezentaci země, ale pro 
promotéra je to obtížné, pro-
tože reklamní práva vlastní 
ITF. A tak zisk se dá vyhlížet 
pouze v případě, že hostíte 
atraktivního soupeře, zápas 
umístíte do velké haly a lidé 
si koupí lístky za ceny, které 
nejsou symbolické. Typově 
to byla před deseti roky 
sice jen baráž, ale doma se 
Švýcary s Federerem a Wa-
wrinkou,“ řekl deníku E15 
Karel Tejkal, mluvčí České 
sportovní, která organizuje 
zápasy českých tenisových 
týmů.

Dotace celého jednoho 
ročníku Davis Cupu je devět 
milionů dolarů, z toho pro 
vítěze je určeno 550 tisíc do-
larů, v přepočtu 13,8 milionů 
korun na celý tým. Právě 
skončené Australian Open 
přitom nabídlo celkovou 
dotaci 37 milionů dolarů 
a 2,67 milionu si odnesli 
vítězové dvouhry. Každý.

Mezinárodní tenisová 
federace ITF, pod kterou 
spadají týmové soutěže Fed 

Cup a Davis Cup, kromě 
prize money účastníky nijak 
finančně nepodporuje. Zna-
mená to, že každý tým si ze 
svého uhradí cestu i ubyto-
vání. Každý venkovní zápas, 
navíc v daleké destinaci, jako 
byla Austrálie, tak znamená 
milionové výdaje, ale žádný 
příjem. „Všechny zápasy 
venku, ať již je to Davis Cup 
či Fed Cup, jsou ztrátová 
záležitost. A čím je to vzdále-
nější a dražší země, tím jsou 
náklady vyšší. Austrálie je 
tedy jedno z nejhorších míst, 
když náklady na jeden zápas 
jsou přes milion korun,“ 
dodal Tejkal.

Podle Miroslava Černoš-
ka, majitele agentury Česká 
sportovní, se mohou náklady 
v jedné sezoně dostat i na  
20 milionů korun. Hlavním 
zdrojem příjmů jsou tak 
pro organizátory příspěvky 
od sponzorů, a hlavně výnos 
ze vstupného. Například 
v loňském roce se ale český 
tým ani jednou nepředstavil 
v domácím prostředí. Takové 
sezony jsou pak neziskové.

Davis Cup: prestiž, 
ale s prodělkem

Prize money  
– individuální závod

pořadí odměna (v eurech)

1. 13 000

2. 10 000

3. 7000

4. 5000

5. 4000

6. 3500

7. 3000

8. 2000

9. 1500

10. 1000

Prize money – štafety

pořadí odměna (v eurech)

1. 20 000

2. 14 000

3. 11 000

4. 8000

5. 6000

6. 4000

 Pramen biathlonworld.com

Biatlonisté 
vyrážejí do boje. 
o medaile i peníze

PotřeBuje změnu. Davis Cup (jeho trofej je na snímku) kritizují i mnozí přední tenisté. jejich 
účast ztěžuje například to, že za tyto zápasy nedostanou body do světového žebříčku. Potřebu  
změny uznal i prezident itF David haggerty, který do této funkce nastoupil v roce 2015. 
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Martina  
Peřinková

stranu připravila
Češi letí. Úspěchy českých reprezentantů slibují i letos vysokou 
sledovanost. loňský šampionát byl podle Čt nejúspěšnější 
v historii. jeden jeho závod průměrně sledovalo 700 tisíc diváků.
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n Nejvíce elektrovo- 
zů –  přes 24 tisíc – se 
loni v Evropě prodalo 
v Norsku, největší růst 
nahlásilo Rumunsko. 

Michal Tomeš

Počet elektromobilů 
na evropských silnicích 
stále roste. Vyplývá to 

z meziročního srovnání 
Evropské asociace výrob-
ců automobilů. Zatímco 
však v rámci celé Evropy 
prodeje rostly přibližně o tři 
procenta, v tuzemsku byla 
situace jiná. Loni se oproti 
roku 2015 v Česku prodalo 
o 33 procent elektromobilů 
méně. Celkem se na českém 
trhu v roce 2016 prodalo dvě 
stě elektromobilů. V rámci 
EU vzrostly jejich prodeje 

o sedm procent. Nejvíce 
si jich zákazníci pořídili 
ve Francii (21 tisíc), Němec-
ku (11,4 tisíce) a ve Velké 
Británii (10,2 tisíce).

Největší růst zažilo v mi-
nulém roce Rumunsko, kde 
prodeje stouply o více než 
dvě stě procent. Oproti před-
loňským 24 elektromobilům 
se tak na místních silnicích 
objevilo navíc dalších 74 vo- 
zů poháněných elektřinou. 

Na Slovensku se prodalo 
59 elektromobilů. Největší 
propad byl v Bulharsku, kde 
se za celý loňský rok prodalo 
pouhých pět elektromobilů. 
Propad zaznamenal rovněž 
největší trh s elektromobily 
– Norsko. Tam se prode-
je snížily o šest procent, 
celkem se na místním trhu 
prodalo přes 24 tisíc elektro-
mobilů.

V lepší situaci však byly 
takzvané plug-in hybri-
dy (hybridní automobily 
s částečným elektrickým po-
honem), kterých se prodalo 
o 156 procent více. V rámci 
celé Evropy tak prodeje 
hybridů rostly o 17 procent, 
v EU však předloňský rok 
překonaly pouze o necelá 
čtyři procenta. Pro Českou 
republiku nejsou tato čísla 
k dispozici.

Zatímco hybridní automo-
bily a elektromobily tak jely 
na vlně vzrůstající obliby, 
razantní propad v oblibě 
zaznamenaly ostatní alter-
nativní pohony, jako jsou 
agregáty na LPG nebo etanol. 
V celé Evropě se jich loni 
prodalo o pětinu méně než 
přede dvěma lety. Propad 
zaznamenala také Česká re-
publika, a to o 17,2 procenta. 
Celkem jejich prodeje dosáh-
ly 3349 automobilů.
 Více e15.cz

obliba elektromobilů v evropě 
roste, Česko jde proti proudu

Země Množství Kurz

austrálie 1 19,218

čína 1 3,664

Dánsko 1 3,633

eMu 1 27,020

Chorvatsko 1 3,634

Japonsko 100 22,236

kanada 1 19,268

Maďarsko 100 8,732

norsko 1 3,051

polsko 1 6,287

rusko 100 42,452

Švédsko 1 2,862

Švýcarsko 1 25,260

turecko 1 6,733

usa 1 25,155

velká Británie 1 31,410

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 3. 2. 2017

název Kurz [Kč] Změna  [%]

Cetv 66,50 0,76 

čez 429,70 0,05 

erste Bank 780,10 -0,06 

Fortuna 93,85 -0,69 

kofola 405,00 0,50 

kB 890,00 -0,11 

Moneta 86,85 1,22 

o2 Cr 266,70 3,33 

pegas 830,00 0,12 

philip Mor. čr 13 145,00 0,33 

tMr 655,00 0,00 

unipetrol 190,30 0,11 

vIG 616,10 0,24

Celkový objem (v tisících korun) 415 585

akcie na pražské burze 3. 2. 2017

UniCredit se dohodla 
s odbory na propouštění 
Největší italská banka 
UniCredit se dohodla s od-
bory v Itálii na propuštění 
3900 zaměstnanců. Doho-
da přichází v době, kdy se 
banka připravuje na důle-
žitou rekordní emisi no-
vých akcií za 13 miliard eur. 
UniCredit uvedla, že kvůli 
propuštění 5600 zaměst-
nanců zaúčtuje ve čtvrtém 
čtvrtletí mimořádné nákla-
dy na restrukturalizaci 
1,7 miliardy eur.

Nejhodnotnější značkou 
světa je Google
Google po pěti letech vy- 
střídal Apple na pozici 
nejhodnotnější značky 
světa. Vyplývá to ze žebříč-
ku BrandFinance. Hodnota 
Googlu se proti předchozí- 
mu roku zvýšila o 24 
procent na 109,47 milionu 
dolarů, hodnota Apple 
naopak o 27 procent klesla 
a činila 107,14 milionu.

V Malajsii budou stavět 
silnice z kaučuku
V Malajsii se budou stavět 
silnice a dálnice z kauču-
ku. Ceny toho přírodního 
materiálu na světových 
trzích padají, Malajsie je 
jedním z jeho největších 
producentů, vzniká ho tu 
700 tisíc tun ročně. Země 
od loňska rozjela už pět 
pilotních projektů. /čtk/

Krátce
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PoPulární lístek. Mezi světově nejprodávanější elektromobily patří leaf japonského nissanu, 
který se tomuto segmentu osobních vozů věnuje usilovně a dlouhodobě.

Instalovaná kapacita 
fotovoltaických elektrá-
ren v Číně se loni více než 
zdvojnásobila. Čína je tak 
podle kapacity největším 
producentem elektřiny ze 
slunce na světě.

Na konci loňského roku 
činila instalovaná kapacita 
fotovoltaických elektráren 
77,42 gigawattu. Ve srovná-
ní s koncem roku 2015 se 
tak zvýšila o 34,54 giga-
wattu. Nejvíce se zvýšila 
kapacita v provinciích 
Šan-tung, Sin-ťiang a Che-
-nan. Nejvyšší produkční 
kapacitu mají provincie 

Sin-ťiang, Kan-su, Čching-
-chaj a Vnitřní Mongolsko.

Národní plán rozvoje 
solární elektřiny počítá 
s tím, že celková kapacita 
solárních elektráren v zemi 
v letech 2016 až 2020 vzros-
te o 110 gigawattů. Solární 
elektrárny loni vyrobily 
66,2 miliardy kilowattho-
din elektřiny. Na výrobě 
elektřiny v zemi měly podíl 
zhruba procento. Cílem 
Číny je zvýšit do roku 2030 
podíl výroby elektřiny z ne-
fosilních paliv na celkové 
výrobě na 20 procent z ny- 
nějších 11 procent. /čtk/

V Číně se solárním 
elektrárnám daří

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/obliba-elektromobilu-v-evrope-roste-cesko-jde-vsak-proti-trendu-1328386


n Technologická 
firma chce větší podíl 
na nejrychleji ros-
toucím trhu chytrých 
telefonů, na němž se 
má letos prodat až 
130 milionů smart-
phonů.

Tomáš Stingl

Americká společnost 
Apple hodlá spustit výrobu 
iPhonů v Indii. Továrna má 
vyrůst u města Bangalúru. 
Informoval o tom Priyank 
Kharge, ministr pro infor-
mační technologie indické-
ho státu Karnátaka.

Továrna má začít fungovat 
od dubna. „Bude řízena fir-
mou Wistron, což je dodava-
tel Applu sídlící na Tchaj-wa-
nu,“ uvedla televizní stanice 

CNN. Apple má na indickém 
trhu chytrých telefonů zatím 
velmi malý podíl, pouhá dvě 
až čtyři procenta. Smart-
phony vyrobené v Číně nebo 
místními indickými 
výrobci se totiž 
prodávají pětkrát 
levněji než 
ty od Applu 
a právě indič-
tí spotřebitelé 
jsou na výši 
ceny nesmír-
ně citliví.

Americká 
firma si proto sli-
buje od přenesení 
výroby přímo do Indie 
větší podíl na tomto trhu, 
který je v segmentu chytrých 
telefonů nejrychleji rostou-
cím na světě. „V letošním 
roce by měl zaznamenat 
patnáctiprocentní růst 
na 130 milionů kusů,“ zve-

řejnila svůj odhad indická 
analytická společnost Cyber-
Media Research.

Apple díky výrobě v Indii 
ušetří za dovozní cla. Může 

počítat i s levnějšími 
dělníky a dalšími 

nižšími náklady. 
Zřejmě také 

bude chtít 
otevřít v zemi 
obchody pod 
svou značkou 
Apple Store. 

V Indii dosud 
není jediný, 

zatímco v Číně 
jich fungují stovky. 

V celé jihovýchodní 
Asii se počet uživatelů 
smartphonů vyšplhal v sou-
časnosti na více než 300 
milionů lidí. Tím se region 
zařazuje na post druhého 
největšího trhu po Evropě.
 Více e15.cz

apple přesune výrobu 
iPhonů do indie. kvůli clům

www.e15.cz | 9 |
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Podíl 
na indickém 

trhu chytrých 
telefonů chce Apple 

zvýšit o 15 procent na 

130 
milionů 

kusů.

katarské aerolinky Qatar airlines včera zahájily provoz nej-
delší pravidelné komerční linky na světě. jde o let mezi Dauhá 
a aucklandem, tedy přesněji zpáteční let z aucklandu do Dauhá, 
který trvá 17 hodin a 30 minut. let na trase dlouhé 14 539 kilo-
metrů na nový Zéland trvá 16 hodin 20 minut, zpáteční je však 
kvůli větrům ve velkých výškách o více než hodinu delší.

nEjDElší lEt
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http://zpravy.e15.cz/vyhledavani?q=apple&hash=e15zpravy6a9&keyword=apple
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n Politika nového 
amerického preziden-
ta vůči Rusku zůstává 
do značné míry neči-
telná. 

 
Karolína Flaszová

Americký prezident Donald 
Trump se o víkendu rozhodl 
zasáhnout do dění v Donba-
su, kde v posledních dnech 
došlo k výrazné eskalaci 
násilí. Poprvé hovořil se svým 
ukrajinským protějškem Pe-
trem Porošenkem. „Budeme 
spolupracovat s Ukrajinou, 
Ruskem a s dalšími zúčastně-
nými stranami, abychom jim 
pomohli obnovit mír podél 
hranice,“ uvedl bez upřesně-
ní Bílý dům po telefonické 
konverzaci státníků.

Během intenzivních střetů 
na východě země zemřely 
za poslední týden přinejmen-
ším čtyři desítky lidí. Panují 
však obavy, že jejich skuteč-
ný počet může být podstatně 
vyšší. Obnovením bojů trpí 
zejména obyvatelé města Av-
dijivka, které je ostřelováno 
těžkými zbraněmi. V mrazi-
vém počasí zůstali bez vody 

a elektřiny. „V oblasti jsou 
uvězněny tisíce civilistů, 
kteří nemají jídlo a teplo,“ 
varovala Organizace pro bez-
pečnost a spolupráci v Ev-
ropě. Dodávky proudu se po 
několika dnech neúspěšných 
pokusů o opravu podařilo 
obnovit až včera..

Z nové vlny násilností 
se vzájemně obviňují obě 
strany konfliktu a na kon-
krétní kroky nové americké 
administrativy se napjatě 
čeká. Moskva podle odborní-
ků doufá, že Trump tiše uzná 
její nárok na vliv v oblasti 
a nebude do dění zasaho-
vat tak výrazně jako jeho 
předchůdce Barack Obama. 
Pentagon dopředu čekal, že 
prezident Vladimir Putin 
podrobí nového šéfa Bílého 
domu tomuto ukrajinskému 
testu, uvedl časopis Foreign 
Policy s odkazem na nejme-
novaný zdroj. 

Kyjev si naopak dělá nadě-
je, že aktuální situace Trumpa 
přesvědčí o nespolehlivosti 
Ruska a donutí ho přehodno-
tit plány na sblížení s Krem-
lem. Zcela jistě ho tak potěšily 
páteční výroky nové stálé 
zástupkyně USA v OSN Nikki 
Haleyové. Podle ní zůstanou 

protiruské sankce v platnosti, 
dokud Moskva nevrátí Krym. 
Ukrajinská expremiérka Julija 
Tymošenková navíc tvrdí, že 
ji Trump během neformální-
ho setkání ujistil o přetrváva-
jící podpoře Kyjeva. 

Předešlé výroky preziden-
ta týkající se protiruských 
postihů však zdaleka nebyly 
tak jednoznačné. Washington 
také před pár dny umožnil 
americkým firmám omezené 
obchody s ruskou tajnou služ-
bou FSB. Všeobecně se ale má 
za to, že tento krok nemusí 
být znamením výrazných 
změn v sankční politice. Jisté 
je, že pokud se Trump přece 
jen rozhodne pro úlevy vůči 
Moskvě, narazí na silný odpor 
uvnitř Republikánské strany. 

Kyjev se zřejmě také může 
nadále spoléhat na zastá-
ní v Evropě. V médiích se 
aktuálně objevily informace 
o údajném slibu německé 
kancléřky Angely Merkelo-
vé, který vylučuje uzavření 
jakýchkoli geopolitických 
dohod za ukrajinskými zády. 
Porošenko zároveň uvažuje 
o tom, že se pokusí pro svou 
zem získat silnější pojistku 
a plánuje uspořádat referen-
dum o vstupu do NATO. 

kyjev a moskva 
v Donbasu 
testují trumpa

neselháVajíCí traDiCe. Ze spuštění  nové vlny násilností během probíhajícího příměří se tradič-
ně navzájem obviňují obě strany konfliktu.
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DemonstraCe. Proti vládnímu nařízení poslední týden 
po celém Rumunsku demonstrovaly desetitisíce lidí. Účastníci 
protestních akcí vyjadřovali nespokojenost s tím, že aktéři 
korupčního jednání mají být nepotrestáni.
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Rumunská vláda na včerej-
ším mimořádném zasedání 
zrušila nařízení, kterým 
chtěla odstranit postih 
za některé korupční trestné 
činy a za zneužívání úřední-
ho postavení. Kabinet kvůli 
tomuto záměru v posled-
ních dnech čelil rozsáhlým 
demonstracím v Bukurešti 
i v dalších městech v zemi.

Vláda Sorina Grindea-
nua nyní hodlá zveřejnit 
dokumentaci o diskuzi, 
která přijetí kontroverzní-
ho nařízení z 31. ledna před-
cházela. Grindeanu tvrdí, že 
nařízení nebylo špatné, ale 
že se ho nepodařilo obča-
nům dostatečně vysvětlit.

Kabinet včera schválil 
memorandum o odtajnění 
stenografického záznamu 
o jednání vlády 18. května 
loňského roku a 31. ledna 

letošního roku, při kterých 
se o trestněprávních změ-
nách jednalo. Grindeanu 
dal zároveň pokyn minis-
tru spravedlnosti Florinu 
Iordacheovi, aby připravil 
hodnocení činnosti svého 
rezortu. Premiér už dříve 
řekl, že právě Iordache má 
na svědomí špatnou komu-
nikaci s veřejností.

Včera odvolaný dekret 
vláda původně schválila 
ve zrychleném řízení, které 
nevyžaduje souhlas parla-
mentu. Měl zbavit trestnos-
ti některé dosavadní trestné 
činy včetně případů zneuži-
tí úřadu s finanční škodou 
menší než 200 tisíc lei 
(1,2 milionu korun). Vláda 
mimo jiné argumentovala 
potřebou rychle reagovat 
na situaci v přeplněných 
věznicích. /čtk/

Bukurešť se lekla 
protestů a zrušila 
nařízení o korupci
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n Pozastavení platnos-
ti Trumpova dekretu 
má trvat do doby, než 
soudy prozkoumají 
oprávněnost stížnosti, 
již proti němu podal 
generální prokurátor 
státu Washington.

Odvolací soud v San Francis-
ku včera zamítl žádost ame-
rického ministerstva sprave-
dlnosti, aby do rozhodnutí 
o jeho odvolání 
okamžitě ob-
novil platnost 
prezidentské-
ho dekretu, 
který zakazuje 
cesty obyvatel 
několika mus-
limských zemí 
do USA. Soud 
zároveň vyzval 
ministerstvo, 
aby nejpozději 
dnes odpoledne 
předložilo ke své odvolací 
žádosti další doklady.

Ministerstvo se v sobotu 
odvolalo proti pátečnímu 
verdiktu federálního soudce 
ze Seattlu Jamese Robarta, 
který dočasně pozastavil 
platnost antiimigračního 
výnosu prezidenta Donalda 
Trumpa. Pozastavení má 
podle Robarta trvat do doby, 
než justice prozkoumá stíž-
nost, kterou proti Trumpovu 

dekretu podal generální pro-
kurátor státu Washington. 

Trump minulý týden vydal 
nařízení, jímž na tři měsíce 
uzavřel americké hranice 
státním příslušníkům Íránu, 
Iráku, Libye, Somálska, Súdá-
nu, Sýrie a Jemenu; u Syřanů 
opatření platí na neurčito. 
Zároveň na 120 dnů zastavil 
americké programy přijí-
mání uprchlíků. Během této 
doby chce prověřit mecha-
nismus kontroly příchozích 
osob. Prezident svůj postup 

zdůvodňuje 
ochranou 
americké 
bezpečnosti.

Trumpův 
výnos vzbudil 
kritiku a pro-
testy, konaly 
se proti němu 
tisícové 
demonstrace. 
Proti nařízení 
se vyslovili 
i soudci v ně-

kolika státech USA a pro-
testní memorandum sepsala 
tisícovka amerických diplo-
matů. Ke zrušení výnosu 
vyzval i generální tajemník 
OSN António Guterres.

Migrační výnos kritizova-
la také řada velkých firem, 
například Apple, Mi- 
crosoft, Google nebo Face-
book, jež zaměstnávají tisíce 
zahraničních inženýrů bez 
trvalého pobytu v USA. /čtk/

justice poslala 
výnos prezidenta  
o imigraci k ledu

šéFka francouzské krajně pravicové národní fronty a jedna z kandidátek pravice Marine le Pe-
nová v sobotu ve východní Francii odstartovala oficiální kampaň k jarním prezidentským volbám, 
v nichž patří k favoritům. a to tím spíš, že kandidaturu dosavadního hlavního favorita konzer-
vativce Françoise Fillona vážně ohrožuje bobtnající skandál kolem zneužívání státních peněz. 
Zpravodajský portál Mediapart zveřejnil v sobotu některé ze šeků, kterými se Fillon před lety 
údajně obohacoval na úkor parlamentu. Podle posledních průzkumů žádá Fillonovo odstoupení  
z kampaně 68 procent Francouzů a stále více jeho stranických kolegů.

SnaZší CESta
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Ekologové v Hondurasu 
umírali na objednávku 
Za vraždami stovky eko-
logických aktivistů v Hon-
durasu stojí místní přední 
politici a podnikatelé včetně 
šéfky vládnoucí strany 
Gladys Lópezové. Ve své 
zprávě to uvádí meziná-
rodní nevládní organizace 
Global Witness se sídlem 
v Londýně. Organizace pro-
to vyzývá Spojené státy, aby 
přehodnotily svou finanční 
podporu určenou hondu-

raskému průmyslu a ozbro-
jeným složkám.

Macron zve Trumpovy 
odpůrce z USA do Francie
Francouzský prezidentský 
kandidát Emmanuel Ma-
cron vyzval americké vědce, 
akademiky i podnikatele, 
kteří se zabývají změnami 
klimatu, obnovitelnými 
zdroji energie nebo oblastí 
zdraví a nesouhlasí s postu-
py nové vlády USA, aby se 
přestĚhovali do Francie.

Spor o zeď rozdělující 
Mitrovicu je vyřešen
Vláda Kosova a srbská men-
šina v zemi dosáhly dohody 
ve sporu o zeď ve městě 
Kosovská Mitrovica. Zeď po-
stavená v prosinci loňského 
roku vyostřila vztahy mezi 
Srbskem 
a sousedním Kosovem, 
které se od Srbska odtrhlo 
v roce 2008. Nalezené řešení 
„sníží napětí v severním Ko-
sovu“, uvedla Přiština bez 
dalších podrobností. /čtk/

Krátce

Nejpozději dnes 
odpoledne musí 
ministerstvo 
spravedlnosti 
ke své odvolací 
žádosti předložit 
další doklady.

V turecku se opět zatýkalo
n V Ankaře policie 
zadržela šedesát lidí, 
v Istanbulu bezmála 
dvacet.

Turecká policie při včerej-
ší rozsáhlé razii v Ankaře 
a Istanbulu zatkla asi osm 
desítek lidí, které podezírá 
z napojení na teroristickou 
organizaci IS. Mezi zatče-
nými jsou zejména cizinci 
a také desítka nezletilých. 

Policie ráno zasahovala 
i v západoturecké provincii 
Izmir, kde zatkla osm osob 
podezřelých z přípravy tero-
ristického útoku.

Jen v Ankaře policie zadr-
žela šedesát lidí, většinou 
cizinců, které obvinila z člen-
ství v ozbrojené teroristické 
organizaci. V Istanbulu bylo 
zatčeno celkem 18 lidí, z toho 
deset nezletilých, kvůli 
kontaktům na IS. Policisté 
při tom zabavili i řadu doku-
mentů a několik zbraní.

Turecko zintenzivnilo zásahy 
namířené proti osobám 
podezřelým z napojení na Is-
lámský stát po dvou sebevra-
žedných atentátech z října 
2015 v Ankaře, při nichž 
zahynulo přes sto lidí. Šlo 
o nejhorší útok v moderních 
tureckých dějinách a odpo-
vědnost za něj je připisována 
právě IS. Od té doby útočníci 
hlásící se k IS provedli v Tu-
recku řadu dalších sebevra-
žedných atentátů a teroris-
tických akcí. /čtk/

ProtiteroristiCké oDDíly turecké policie během včerejší 
operace zatýkaly také v adiyamanu v jihovýchodním turecku.
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Tvář dne 

 Svědčí to o upřímné snaze, aby 
prodemokratické nesocialistické síly 
neztratily vliv na dění v naší zemi,

komentoval šéf stan petr Gazdík 
rozhodnutí kDu-čsL jít s jeho hnutím 
do sněmovních voleb ve dvojkoalici
str. 2
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Glosa

Lidovci na ostří nože
Rozhodnutí lidovců, že nenechají svou tradiční značku 
rozpustit v nějakém novém volebním projektu, ale půjdou 
se STAN do voleb v klasické koalici, patří k odvážným. 
Samostatně lidovci v žádných sněmovních volbách po roce 
1989 na deset procent hlasů nedosáhli. Jen v roce 2002 se 
v koalici s Unií svobody dobrali 14 procent. Ale tehdy původ-
ní projekt Čtyřkoalice, který se před volbami stihl rozložit, 
sahal podle průzkumů po dvacetiprocentní hranici, takže 
14 bylo čiré zklamání.

Poslední volební model CVVM přisuzuje lidovcům 7,5 procenta 
hlasů a Starosty vidí s jedním procentem pod hranicí statistic-
ké chyby. Agenturu STEM bude mít případná koalice radši. Ta 
v lednovém modelu přiřkla KDU-ČSL 7,8 procenta a STAN 2,9. 
Na základě tupé aritmetiky samozřejmě nelze usuzovat mno-
ho, ale tolik ano, že lidovci, kteří mohli mít v příštích volbách 
své jisté, se rozhodli vyběhnout na ostří nože. To je zkrátka 
jistým způsobem sympatické.
 Martin Čaban

říká se, že hudba může významně zvýšit produktivitu zaměst-
nanců. okamžitě se vraťte ke své práci, nebo začnu zpívat!

Jasný vzkaz 
pro české 
prokurátory
Když přijde řeč na závě-
rečnou zprávu sněmovní 
vyšetřovací komise k policej-
ní reorganizaci, pozornost 
veřejnosti, médií i politiků 
se soustřeďuje spíše na to, 
jak to bylo se Šlachtou a co 
udělal nebo neudělal Tuhý. 
To zásadní se ovšem skrývá 
v doprovodných usneseních 
ohledně trestního řádu. Po-
kud by byly komisí navržené 
a sněmovnou doporučené 
změny schváleny, znamena-
lo by to malou revoluci. 

Nejrevolučněji zní návrh, 
aby v případě trestné činnos-
ti státních zástupců dozor 
nad zachováním zákonnosti 
nevykonával státní zástup-
ce. Důvodem návrhu je, aby 
vyšetřování trestných činů 
bylo oproštěno od nežádoucí 
kolegiality a osobních vazeb 
v rámci jednoho sboru. 
Doplňkem je pak myšlenka, 
aby po dobu, co jsou vedoucí 
státní zástupci ve funkci, 
neběžela promlčecí lhůta 
k jejich případnému stíhání. 

Návrh má svou logiku a vy-
chází z toho, co v době sporů 

o reorganizaci napáchali 
šéfové olomoucké vrchní 
prokuratury Ištvan a jeho 
náměstek Komár. Ostatně 
trestné činy policistů také 
nevyšetřuje policie, ale GIBS. 
Otázkou je, kdo by pak roli 
dozoru převzal. Sněmovna 
celkem logicky navrhuje, aby 
to byl soud. Soudce, který 
by byl dozorem pověřen, by 
procesně vystupoval stejně 
jako státní zástupce včetně 
řízení před soudem. 

Kauzou „policejní reorga-
nizace“ byl motivován i další 
návrh, aby si státní zástupce 
nemohl libovolně vybírat 
konkrétního policistu, který 
bude vyšetřovat ten který 
trestný čin. Při jednání vy-
šetřovací komise totiž vyšlo 
najevo, že státní zástupci 
běžně svými pokyny zasa-
hují do práce policie. Určují, 
kdo konkrétně se v rámci 
policejního útvaru bude 
věnovat jaké agendě a s kým 
v rámci tohoto útvaru může 
spolupracovat, koho v rámci 

svého útvaru smí o své čin-
nosti informovat a podobně. 
Napříště by měl tedy státní 
zástupce právo vybrat si 
pouze konkrétní policejní 
složku; přidělení případu 
konkrétnímu policistovi 
by bylo jen na vedoucím 
oné složky. Právě budování 
podobných kamarádšoftů 
vedlo k politizaci některých 
významných kauz.

Logická je i poslední z na-
vrhovaných změn – odebrat 
státním zástupcům možnost 
osobně provádět jednotlivý 
úkon nebo i celé vyšetřování 
a vydat rozhodnutí v kte-
rékoli věci. Státní zástupci 
totiž dnes mohou se silou po-
licejního orgánu konat úkony 
v trestním řízení, ke kterým 
nemají vybavení, vzdělání 
ani výcvik. Nejpodstatnější 
výhrada se ale týká toho, že 
pokud mohou žalobci záro-
veň provádět jednotlivé úko-
ny, jsou osobně zaintereso-
váni na tom, aby vyšetřování 
dotáhli až k podání obžaloby. 
Dochází tak k obřímu střetu 
zájmů, protože pak logicky 
nemohou vykonávat nestran-
ný dohled nad přípravným 
řízením. 

Jaký bude osud těchto ná-
vrhů, je zatím ve hvězdách. 
Nicméně ministr sprave-
dlnosti Pelikán už ukázal 
poslancům prostředníček. 
Teď bude na premiérovi, jak 
se s tím popasuje.

Autor je publicista a redaktor  
serveru Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek

pokud by byly 
komisí navržené 
a sněmovnou 
doporučené 
změny schváleny, 
znamenalo by to 
malou revoluci.



n Cestovatel a etnolog 
Miloslav Stingl napsal 
na čtyři desítky knih. 
Jeho výpravná, obsáh-
lá biografie ale vychá-
zí poprvé.

Zuzana Dorogiová

Původně to byl nápad na di-
plomovou práci. Avšak když 
Adam Chroust poslal své 
otázky týkající se života ces-
tovatele, etnologa a spisova-
tele Miloslava Stingla, začalo 
se pomalu rodit přátelství 
mezi mladým nadšencem 
a zkušeným světoběžníkem 
s nestárnoucí duší. Čtyři 
tisíce hodin mravenčí práce 
daly posléze vzniknout ne-
všední biografii nyní šesta-
osmdesátileté cestovatelské 
legendy především těch 
generací, které byly komuni-
stickým režimem ochuzené 
o možnost cestovat.

Byl to právě Miloslav 
Stingl, kdo jim dal prostřed-
nictvím svých knih možnost 
nahlédnout do nitra exotic-
kých krajin. Svým jedineč-
ným vypravěčským uměním 
dokázal čtenářům přiblížit 
navštívená místa takovým 

způsobem, jako by tam byli 
přítomni s ním. Přestože 
však Stingl sám napsal přes 
čtyři desítky knih, jeho sou-
kromí zůstávalo až dosud 
čtenářům skryto.

Autor biografie se nyní 
díky svým otázkám a později 
osobním setkáním dostal ne-
jen k nesetříděným a pomí-
chaným osobním archivům, 
ale i k dosud neotevřeným 
cestovatelským kufrům. 
S nimi Stingl putoval za 
svými sny a pak je naplněné 
dokumenty a artefakty pone-
chával doma, aby se na příští 
cestu vydal s kufrem novým.

Více než pětisetstránková 
kniha je komponována do 
kapitol citlivě přerušova-
ných citacemi ze Stinglových 
knih a jeho komentáři. Dopl-
něna je nejen fotografiemi ať 
už rodinnými nebo z cest, ale 
i snímky obsahu kufrů, 
z nichž se čtenář může 
dozvědět do detailu, co si 
spisovatel s sebou na cesty 
bral. Fotografie pak doplňují 
ručně malované rozkláda-
cí mapy a ilustrace Elišky 
Chytkové.

Na několika stránkách 
jsou zaznamenány osobní 
vzkazy přátel a známých 
osobností. Nechybí chro-

nologický přehled událostí 
či seznam česky vydaných 
Stinglových knih.

Samostatnými přílohami 
ke skvěle graficky zpracova-
né knize jsou kopie Stinglova 
cestovního pasu a velkofor-
mátová mapa světa s vyzna-
čenými trasami nejdůležitěj-
ších cest, které vykonal. Jako 
bonus pak slouží DVD a CD 
s dobovými nahrávkami.

Kniha je tak přínosem 
i pro současnou mladou 

generaci cestovatelů, kterým 
Stingl prostřednictvím bio-
grafie vzkazuje: „Cestovatel-
ství mě dovedlo k přesvěd-
čení, že jsme všichni jeden 
národ zeměkoule – a jak 
říkají Havajci, nade všechny 
národy je lidství.“
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Cestovatel stingl se 
dočkal důstojné biografie

n Kanadský veterán 
vydal po dvou letech 
další společensky 
angažovanou desku, 
která kvůli americ-
kým prezidentským 
volbám a vítězství Do-
nalda Trumpa dostává 
zcela nový rozměr.

Petr Frinta

V komorní poloze a se 
studiovými hráči namísto 
ozkoušené doprovodné 
kapely znovu mává na novin-
ce Peace Trail rockový bard 
Neil Young zaťatou pěstí na 
protest.

K angažovaným deskám 
se letos dvaasedmdesátiletý 
písničkář v nepravidelných 
intervalech vrací po celou 
kariéru. V sedmdesátých 
letech je provázela ekolo-
gická témata, na americ-
kém kontinentu spojovaná 
především se zastavováním 
a znečišťováním dochované 
divočiny. Dva roky staré 
album The Monsanto Years 
pak bylo nejen upozorněním 
na praktiky nadnárodních 
zemědělských gigantů, ale 
zejména velebením spojení 
člověka s půdou.

Nové album je oslavou 
občanské angažovanosti 
a participace, vstřebává 
však především témata ryze 

aktuální: od nedůstojného 
a neřešeného postavení pů-
vodních obyvatel Ameriky, 
přes nárůst xenofobie 
a populismu až po nebývale 
aktuální „alternativní fakta“ 
v uplynulých týdnech. Sotva 
mohl hudebník během psaní 
a nahrávání tušit, jak první 
týdny a první kroky nové 
prezidentské administrativy 
dají albu nový rozměr a že 
slova písní budou o to přilé-
havější a naléhavější.

Na nahrávce Youngovi 
sekunduje pouze dvojice stu-
diových hráčů, jejich přínos 
je však pro desku zásadní. 
Young ponechal komorně 
laděný materiál upředený 
z rocku, blues a folkového pí-

sničkářství v syrové podobě: 
ve studiu naživo natočené 
skladby zůstaly záměrně 
nehotové. Nenápadný ryt-
mický doprovod spoluhráčů 
vyvažuje nijak závratnou 
kvalitu písní a činí celek 
hudebně zajímavým alespoň 
pro znalce Youngovy tvorby. 
Ostatní však drobné nuance 
neocení.

Opakuje se tak paradox 
z The Monsanto Years. 
Zpěvákovy novodobé desky 
se závažným poselstvím 
neoslňují kvalitou hudební-
ho materiálu. Dostanou se 
proto jen mezi úzký okruh 
věrných posluchačů, který 
navíc názory „svého“ zpěvá-
ka již dávno sdílí, nikoli již 

k ostatnímu publiku. Napro-
ti tomu desky „masové“, hu-
debně bez poskvrny, již tak 
závažná poselství nenesou.

Novinka je ale naopak po 
stránce textů jedním z nej-
lepších celků, které zpěvák 
kdy napsal. Z mnoha veršů 
běhá mráz po zádech a s při-
bývajícími činy, a především 
slovy nové administrativy, 
bude o to více.

 
autor je spolupracovníkem redakce

neil young na stezce míru klopýtá

Black Sabbath ukončili 
koncertní činnost

Britská heavymetalová 
legenda Black Sabbath 
ukončila koncertní činnost. 
Poslední vystoupení před-
vedla kapela v sobotu večer 
v Birminghamu, kde v roce 
1967 vznikla. V rámci roz-
lučkového světového turné 
nazvaného The End, které 
zahrnovalo celkem 81 kon-
certů, zahráli „Sabati“  
loni v červnu i v Praze.

Ovčáčka čtveráčka 
promítne sedmdesát kin
Pražskou derniéru 
„nekorektního kabaretu“ 
zlínského divadla Ovčáček 
čtveráček bude v úterý 
v přímém přenosu přená-
šet satelit do sedmdesáti 
kin v Česku. Divadelníci 
kabaretem reagovali na 
dění kolem udělování stát-
ních vyznamenání.

Estonsko  zakázalo 
koncerty Alexandrovců
Estonský ministr obrany 
Margus Tsahkna nepovolí 
žádné vystoupení ruského 
Alexandrovova armád-
ního souboru. Estonsko 
už turné Alexandrovců 
zakázalo v minulosti, 
naposledy loni. Zákaz 
platí i po tragické letecké 
havárii, při níž zahynulo 
šest desítek členů pěvecké 
části souboru. /čtk, duk/

Krátce

neil young: Peace trail

Vydavatel: reprise, 2016
hodnocení: 70 %

adam Chroust: miloslav stingl

Vydavatel: nakladatelství Jota, 
2016
hodnocení: 100 %

leGenDa. Cestovatel Miloslav Stingl se stal legendou zejména 
pro generace, které nemohly za předchozího režimu cestovat.
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Druhá řada oblíbené soutěže 
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oCenění oD PuBlika. 
Cenu diváků 22. ročníku 

soutěže Czech Press 
Photo, o níž hlasovali 

návštěvníci stejno-
jmenné výstavy konané 

na Staroměstské radnici, 
získal volný fotograf Petr 

Slavík (na horním snímku) 
za fotografii nebeští 

jezdci (dole). Vítězem 
video kategorie, kterou 
byla Cena Prima ZooM, 

se stala Silvie Kleková 
za televizní reportáž oběti 

na slepé koleji. Za abso-
lutní prvenství získal Petr 

Slavík od partnera soutěže 
olympus fotoaparát E-M10 

Mark ii +14-150 mm ii.

nejlePší VinařstVí. na konci minulého týdne 
se konalo slavnostní vyhlášení mezinárodní soutěže 
Prague Wine trophy. nejlepším domácím vinařstvím 
se stalo Château Valtice – Vinné sklepy Valtice, které 
získalo i pohár jindřicha Duška pro absolutně nej-
lepší vinařství. na druhém místě skončilo Zámecké 
vinařství Bzenec, třetí příčku obsadilo Vinařství ště-
pán Maňák. Prague Wine trophy se odehrává v Praze 
ročně ve čtyřech kolech od roku 2007. hodnocení vín 
probíhá metodou, kdy je každé víno bodováno ně-
kolikrát a sleduje se jeho vývoj. Mezinárodní porota 
soutěže je rovnoměrně složena z vinařů, obchodníků 
s vínem, someliérů a novinářů. jubilejního, desátého 
ročníku soutěže se zúčastnilo 1475 vín, o 19 procent 
více než v předchozím ročníku. některou z medailí 
získalo 116 vinařství a dovozců. Prague Wine trophy 
uděluje zúčastněným vinařstvím rating. ten nejvyšší, 
pět hvězdiček, získalo v tomto ročníku 34 vinařství, 
z toho 23 zahraničních a 11 domácích. na snímku 
předseda představenstva Château Valtice – Vinné 
sklepy Valtice antonín šťastný s organizátorkou akce 
šárkou Duškovou. 

oBChoDník 
roku. absolutním 
vítězem a držitelem 
titulu Mastercard 
obchodník roku 
2016 se počtvrté 
v řadě stala iKEa 
Česká republika. 
ta byla zároveň 
oceněna v rámci 
oborových katego-
rií jako Mastercard 
obchodník s ná-
bytkem a bytovými 
doplňky 2016 
a získala také titul 
Moneta Money 
Bank obchodník 
nejvíce doporu-
čovaný zákaz-
níky. Dalšími vítězi oborových kategorií jsou Kaufland, teta drogerie, Deichmann, 
Sportisimo, alza.cz, oBi, lidl a tank ono. Vítěze v kategorii Mastercard obchodník 
roku 2016 – Moneta Money Bank Cena veřejnosti vybrali zákazníci hlasováním 
na internetu a přes SMS. nejvíc hlasů získal lidl. Do hlasování se letos zapojilo více 
než 114 tisíc osob.

DÝChání PoD kontrolou. 
Společnost Dhl Express převzala 
do své sítě první monitory dechu 
určené pro česká novorozenecká 
oddělení. Začátkem roku firma 
zahájila partnerství s nadací 
Křižovatka. ta od založení v roce 
1995 šíří jako jediná v České 
republice povědomí o syndromu 
náhlého úmrtí kojenců, který 
ohrožuje všechny děti v období 
prvního roku života. „Spolupráce 
s nadací Křižovatka nás velmi 
těší a dokládá zájem Dhl Express 
aktivně se podílet na lokálních 
projektech, které mají pozitivní 
dopad na celou společnost,“ říká 
luděk Drnec, obchodní ředitel 
společnosti pro ČR a střední 
Evropu. Cílem projektu Maminko, 
dýchám je, aby bylo monitorem 
dechu vybaveno každé lůžko pro 
novorozence a kojence.

zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz
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Druhá řada oblíbené soutěže 

S NOVÝM OBSAZENÍM

Každou sobotu 
a středu ve 20:15 
na TV Barrandov
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PoDoBy zimy. Počasí typické sněhem a mrazem vyhovuje borcům, kteří svádějí bruslař-
ské souboje na mistrovství světa atSX ice Cross Downhill pořádaném v Saint Paul ve státě 
Minnesota (1). Do Vltavy o teplotě dvou stupňů Celsia se zanořili otužilci v rámci pražské 
soutěže Branické ledy (2). afghánci nezbylo nic jiného než vylézt na střechu svého stánku 
v Kábulu a zbavit ji tíže sněhové nadílky (3). na rozdíl od něho se ze sněhu radují děti 
v iráckém táboře Duhok – s rodiči se jim podařilo prchnout před islámskými radikály (4).
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nejvýznamnější  
daňové změny v roce 2017 
Podnikatele čeká v letošním 
roce další zpřísňování 
daňových zákonů. To 
navazuje na kontrolní 
hlášení DPH a elektronickou 
evidenci tržeb zavedenou 
v roce 2016. 

Podle Jany Skálové, partnerky 
poradenské společnosti TPA je 
zpřísnění povinností nutno připo-
menout i běžným občanům, kteří 
nepodnikají. „Jako první z nich bych 
uvedla povinnost hlásit správci daně 
osvobozené příjmy, které poplatníci 
dosáhli, pokud tento příjem přesáhl 
částku pět milionů korun,“ upozor-
ňuje.

Všechny fyzické osoby mají po-
vinnost oznámit osvobozené příjmy 
přesahující limit pět milionů korun 
do konce lhůty pro podání daňové-
ho přiznání za zdaňovací období, 
ve kterém příjem obdržely. V případě 
plné moci udělené daňovému porad-
ci pro podání daňového přiznání je 
oznámení možné podat v prodlouže-
né lhůtě. 

retroaktivní prokazování 
majetku

Retroaktivní prokazování majetku 
jde v ruku v ruce s přijatým zákonem 
o prokazování původu majetku. Jde 
o zákon č. 321/2016 Sb., kterým se 
mění některého zákony v souvislosti 
s prokazováním původu majetku, 
tedy takzvaný zákon o prokazová-
ní původu majetku. Jeho účinnost 
nastala dnem 1. prosince 2016.

„Podstata právní úpravy prokazo-
vání původu majetku spočívá v tom, 
že správce daně pojme důvodné 
pochybnosti, že příjmy daňového 
subjektu neodpovídají nárůstu 
jeho jmění či spotřebě, přičemž jde 
o částku rozdílu přesahující pět 
milionů korun. Délka posuzovaného 
období je výhradně na vůli správce 
daně, tedy může být i delší než jedno 
zdaňovací období,“ podotýká Jana 
Skálová.

Na základě takových pochybností 
správce daně vyzve daňový subjekt, 
aby se k věci vyjádřil a přinesl dů-
kazy k odstranění takových pochyb-
ností. „Pokud pochybnosti odstra-
něny nebudou, vyměří mu správce 
daně daň dle pomůcek včetně penále 
v sazbě 50 nebo 100 procent vyměře-
né daně,“ navazuje Jana Skálová.

Patrně největší rozruch v oblasti 
zákona o prokazování původu ma-
jetku podle ní působí jeho „retroak-
tivita“. Protože správce daně může 
po daňovém subjektu požadovat 
doložit změnu majetkové situace až 
deset let zpětně, tedy hluboko před 
účinností tohoto zákona. 

změny daně z příjmů

K 1. lednu 2017 vstoupila v platnost 
také novela zákona o dani z příjmů. 
Přináší některé důležité změny pro 
fyzické i právnické osoby. 

změny pro fyzické osoby

Příjmy z prodeje podílů  
v obchodních korporacích. 
Od roku 2014 omezuje osvobození 
příjmů z prodeje podílů v obchod-
ních korporacích fyzickými osobami 
podmínka, podle které se osvoboze-
ní nevztahuje na příjem z prodeje 
podílu odpovídající vkladu společ-
níka ve prospěch vlastního kapitálu 
učiněného do pěti let před prodejem. 
Novela uvedené ustanovení zmírňu-
je a nově se lhůta pěti let bude týkat 
pouze nepeněžitých vkladů. Nadále 

tedy bude postihovat například 
vklady nemovitostí.

Zavedení srážkové daně u příjmů ze 
závislé činnosti „malého rozsahu“.
Novela zavádí zjednodušený systém 
zdanění drobných příjmů ze závislé 
činnosti přímo srážkou u zaměstna-
vatele, a to za účelem odbourání ad-
ministrativní náročnosti související 
s povinností podat daňové přiznání 
poplatníkem. 

„Srážková daň ve výši 15 pro-
cent by tak měla být uplatňována 
nejen u příjmů plynoucích z dohod 
o provedení práce do 10 tisíc korun 
za měsíc, ale nově i u zbývajících 
druhů příjmů ze závislé činnosti 
do 25 tisíc korun za měsíc. Například 
svědečné u zaměstnance, odměna 
za výkon funkce, příjem ze za-
městnání malého rozsahu, dohoda 
o pracovní činnosti do výše hrubého 
příjmu 2500 korun,“ vypočítává Jan 
Skálová. 

Limit 2500 korun je shodný s tak-
zvanou rozhodnou částkou pro účast 
na pojistném na sociální zabezpečení 
a z většiny těchto příjmů tedy záro-
veň nebude odváděno ani pojistné. 
„Nebude však vždy pravidlem. Na-

příklad u odměn za výkon funkce se 
i u těchto malých příjmů bude nadále 
odvádět devět procent zdravotní 
pojištění,“ konstatuje Jan Skálová.

Zdanění „jiného majetkového 
prospěchu“, zaměstnanecké  
bezúročné zápůjčky.
Novela upřesňuje pojem pro ocenění 
jednorázového zdanění z jiného 
majetkového prospěchu u plnění, 
které trvá po delší dobu na základě 
jednoho právního jednání. Napří-
klad při poskytnutí finanční zápůjč-
ky fyzické osobě na 20 let vzniká 
majetkový prospěch v roce poskyt-
nutí peněžních prostředků s tím, že 
se ocení jako pětinásobek hodnoty 
ročního plnění. Nadále by měl platit 
limit osvobození jiného majetkového 
prospěchu u bezúročných zápůjček 
do výše 100 tisíc korun.

„Výjimka z výše uvedeného po-
stupu bude uplatňována u zaměst-
naneckých půjček. V tomto případě 
by se příjem zaměstnance z majet-
kového prospěchu u bezúročných 
zápůjček měl zdaňovat každoročně, 
a to až do okamžiku, než úhrnná 
výše jistiny klesne pod limit 300 tisíc 
korun,“ říká Jana Skálová. 
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změny pro právnické osoby 

odpisování technického zhodnocení 
ekonomickým uživatelem. 
Návrh nově umožňuje odpisovat 
technické zhodnocení i v případech, 
kdy dochází k přenechání věci 
k užití jinému subjektu, například 
podnájemci nebo novému nájem-
ci při cesi nájemní smlouvy, a to 
za stejných podmínek, za nichž 
podle současného znění zákona 
může odpisovat technické zhodno-
cení nájemce. 

Vyřazení původní výstavby  
v rámci nové výstavby.
Novela řeší disproporční situaci, 
kdy při likvidaci stávajícího díla 
v souvislosti s novou výstavbou 
nelze odepsat daňovou zůstatkovou 
cenu, do vstupní ceny nového díla 
však vstupuje zůstatková cena účet-
ní. „Navrhuje se, aby místo účetní 
zůstatkové ceny likvidovaného sta-
vebního díla vstupovala do ocenění 
nového stavebního díla zůstatková 
cena daňová,“ zmiňuje Jana Skálová. 
V případě částečné likvidace bude 
do ocenění nové stavby vstupovat 
jen ta část daňové zůstatkové ceny, 

která se týká zlikvidované části 
stavebního díla.

odpisy při zvýšení  
spoluvlastnického podílu. 
Návrh novely přináší zcela nové 
ustanovení samostatně řešící odpisy 
při zvýšení spoluvlastnického podí-
lu. Toto ustanovení upravuje dosud 
nedefinovaný postup při nabytí 
nových spoluvlastnických podílů 
a jejich „sloučení“ se stávajícím 
majetkem. 

„Speciálně jsou pak řešeny přípa-
dy, kdy má poplatník povinnost od-
pisovat ze vstupní ceny původního 
odpisovatele, například při přemě-
nách, v důsledku vkladu,“ podotýká 
Jana Skálová. 

nastavení doby odpisování 
nehmotného majetku jako minimální. 
Návrh novely nově umožňuje odpi-
sovat nehmotný majetek i po dobu 
delší, než je doba odpisování stano-
vená zákonem. Poplatník se může 
v okamžiku zařazení nehmotného 
majetku do užívání rozhodnout 
nastavit dobu odepisování delší než 
zákonem stanovené lhůty, to jest pro 
audiovizuální dílo minimálně  

18 měsíců, pro software a nehmot-
né výsledky výzkumu a vývoje 
minimálně 36 měsíců a pro ostatní 
nehmotný majetek minimálně  
72 měsíců, například shodně s  odpi-
sem účetním. „I nadále platí, na rozdíl 
od hmotného majetku, že u nehmot-
ného majetku nelze odpisování přeru-
šit,“ upozorňuje Jana Skálová.

Zdanění záloh na výplatu podílu na zisku.
Novela potvrzuje obecný princip 
aplikace srážkové daně a to, že je-li 
plnění hrazeno formou záloh, je 
každá záloha i doplatek z vyúčtová-
ní celkového plnění samostatným 
příjmem. „Zároveň je řešena situace, 
kdy se vrací vyplacená záloha na po-
díl na zisku poté, co došlo k převodu 
nebo přechodu podílu na obchodní 
korporaci. Právo na vrácení neopráv-
něně sražené daně pak náleží poplat-
níkovi, kterému vznikla povinnost 
vrátit zálohu na podíl na zisku,“ kon-
statuje Jana Skálová. To podle ní zna-
mená, že pokud přechází na nového 
nabyvatele povinnost vrátit zálohu 
na podíl na zisku, náleží mu i právo 
na vrácení neoprávněně sražené 
daně z této zálohy.

 Dalibor Dostál

ÚNOROVÉ 
ČÍSLO ČASOPISU

 MOJE PSYCHOLOGIE 
PRÁVĚ V PRODEJI

ZJEDNODUŠTE
SI ŽIVOT
MÉNĚ JE VÍCE!

266107/19 inzerce

CVVm: Daně lidí 
s nízkým příjmem 
jsou příliš vysoké
Většina veřejnosti podle průzku-
mu Centra pro výzkum veřejného 
mínění (CVVM) nadále nepovažuje 
rozložení daňové zátěže mezi jed-
notlivé příjmové skupiny obyva-
telstva za příliš spravedlivé.

Čtyřiašedesát procent občanů 
si myslí, že daně lidí s nízkým pří-
jmem jsou příliš vysoké, naopak 
daně lidí s vysokými příjmy jsou 
podle poloviny občanů nízké. 
Jako přiměřené jsou nejčastěji 
vnímány daně lidí s průměrnými 
příjmy – 49 procent. Podle dvou 
pětin dotázaných jsou vysoké 
a podle čtyř procent nízké. Daně 
lidí s vysokými příjmy považuje 
za přiměřené 27 procent a 13 pro-
cent za vysoké. V případě nízkých 
příjmů mluví o přiměřené dani 
čtvrtina občanů a pouze dvě pro-
centa lidí pokládají toto zdanění 
za nízké. Tři pětiny lidí ale daňové-
mu systému v Česku nerozumějí, 
zhruba třetina ho chápe.  /čtk/



Změny mezinárodních 
standardů pro audit 
promítnuté do novely 
zákona o auditorech 
přinášejí nejvýraznější 
změnu formátu zprávy 
auditora o ověření účetní 
závěrky za poslední 
desetiletí.

Jak vysvětlila prezidentka Komory 
auditorů ČR Irena Liškařová, zpráva 
auditora o ověření účetní závěrky 
podle Mezinárodních standardů pro 
audit (ISA) v minulosti obsahovala 
šest odstavců a její formát byl stejný 
pro všechny účetní jednotky. „Od le-
tošního roku, poprvé za celou dobu 
auditorské praxe, a to nejen v České 
republice, ale budou rozdílné zprávy 
auditora o ověření účetní závěrky 
pro různé kategorie účetních jedno-
tek,“ vysvětlila Liškařová. 

Nejjednodušší a zároveň i nej-
kratší bude podle jejích slov zpráva 
auditora u účetních jednotek, které 
nejsou subjektem veřejného zájmu 
a nejsou kotované společnosti. Pro 
uživatele účetních závěrek bude 
snazší porozumění zprávě auditora, 
protože vyjádření k účetní závěrce 
se dostává hned na úvod této zprávy.

 „Oproti tomu zpráva auditora pro 
kotované společnosti bude navíc 
obsahovat hlavní záležitosti auditu, 
které jsou dle odborného úsudku 
auditora nejvýznamnější. Protože se 
jedná o společnosti, které mají širo-
kou škálu uživatelů účetních závě-
rek, právě tato část zprávy auditora 
bude sloužit k lepšímu porozumění 
a informování o účetní jednotce,“ 
doplnila Liškařová. 

 Zákon o auditorech se netýká 
jen auditorů, ale ukládá povin-
nosti i účetním jednotkám napří-
klad v oblasti povinnosti zřízení 
výborů pro audit. Tato povinnost 
je pro subjekty veřejného zájmu 
a společnosti s majetkovou účastí 
státu. Výboru pro audit se rozšiřuje 
působnost nejen na komunikaci 
s auditorem, doporučení výbě-
ru auditora či sledování procesu 
povinného auditu, ale zasahuje 
i do kontrolního prostředí účetní 
jednotky, např. výbor pro audit má 
odpovědnost za dohled nad proce-
sem účetního výkaznictví, sleduje 
postup sestavování účetní závěrky 
a sleduje účinnost vnitřních kontrol 
a systému řízení rizik. 

hlavní změny 

Hlavní změny ve zprávě auditora lze 
shrnout následovně:

  odlišné pořadí oddílů zprávy,
  nové oddíly zprávy,
  větší volnost v řazení oddílů zprávy,
  delší povinné texty,
  větší množství variant.

Nový formát zprávy je povin-
ný pro zprávy auditora za účetní 
období končící 15. prosince 2016 
a později. Datum zprávy auditora 
nehraje roli. 

Cílem všech změn je zvýšit in-
formační hodnotu zprávy audito-
ra. Tento cíl se „naplno“ prosadil 
u zpráv pro kotované společnosti 
a subjekty veřejného zájmu (zave-
dením povinnosti popsat ve zprávě 
hlavní záležitosti auditu). U ostat-
ních subjektů byl daný cíl imple-
mentován ve verzi „light“ (rozší-
řením povinných textů ve zprávě 
auditora, ale bez povinnosti uvádět 
hlavní záležitosti auditu).

struktura zprávy

Dříve byla zpráva řazena výkladovým 
principem. Začala vyprávěním, co 
jsme udělali, co je to audit, zda jsme 
nalezli významné problémy (výhra-
dy), a končila závěrem (výrokem). 

Nová zpráva auditora je řazena 
principem důležitosti. Výrok je 
nejdůležitější, takže je uveden jako 
první. Jsou-li nějaké výhrady, jsou 
popsány hned za výrokem. Následují 
všechny další záležitosti, zdůrazně-
ní, vyjádření atd. A obecné popisy 
odpovědností jdou až na konec. Je 
to řazení na první pohled neobvyklé 
a proti intuici, ale v zásadě velmi 

pragmatické. Čtenář se to nejdůle-
žitější dozví jako první a pak se sám 
rozhodne, jak daleko se do zprávy 
auditora začte. Je to moderní princip 
psaní zpráv, které vždy začínají 
shrnutím nejdůležitějších bodů 
(executive summary).

V nejjednodušší podobě bude 
nová zpráva auditora obsahovat tyto 
oddíly:
  Výrok auditora
  Základ pro výrok
  Odpovědnost vedení za účetní 

závěrku
  Odpovědnost auditora za audit 

účetní závěrky.

Pokud se v jedné zprávě sejdou 
všechny elementy specifikované 
standardy ISA, potom bude zpráva 
obvykle vypadat následovně:
  Výrok auditora (s výhradou, 

záporný, odmítnutí)
  Základ pro výrok (s výhradou, 

záporný, odmítnutí)
  Nejistota týkající se nepřetržité-

ho trvání podniku
  Hlavní záležitosti auditu
  Zdůraznění skutečnosti
  Jiné skutečnosti
  Ostatní informace uvedené ve vý-

roční zprávě
  Odpovědnost vedení za účetní 

závěrku
  Odpovědnost auditora za audit 

účetní závěrky.

Texty nadpisů příslušných oddílů 
budou muset být v některých přípa-
dech konkretizovány pro daný audit.

Výrok auditora a Základ pro výrok 
musejí vždy jít jako první. Řazení 
zbývajících odstavců ISA striktně 
nepředepisuje. 

Výrok auditora

Text je v zásadě nezměněn oproti 
minulosti. Nutno pohlídat přesné 
označení účetní závěrky, všech jejích 
elementů (výkazů) a relevantního 
účetního rámce.

základ pro výrok

V případě výroku bez výhrad je zde 
uveden jeden krátký standardní text 
uvozený slovy „Náš audit jsme pro-
vedli v souladu s…“ Text je podobný 
dřívějšímu textu, nicméně došlo 
k upřesnění definice relevantních 
standardů. Zároveň je zde nově uve-
den odkaz na další část zprávy, kde 
je popsána odpovědnost auditora.

odpovědnost vedení za účetní 
závěrku

Popisy odpovědnosti vedení jsou 
oproti dřívějšku rozšířeny (např. 
v oblasti posuzování předpokladu 
nepřetržitého trvání). Zároveň se 
nově musí zmiňovat odpovědnost 
kontrolního orgánu, pokud existuje. 
Názvy jednotlivých orgánů musejí 
být konkretizovány podle právní for-
my účetní jednotky (v názvu oddílu 
i v textu).

odpovědnost auditora za audit 
účetní závěrky

Text je zásadním způsobem rozší-
řen. ISA uvádí řadu specifických 
bodů, které všechny musejí být 
ve zprávě auditora obsaženy. Jedná 
se v zásadě o standardní texty, které 
lze uvést buď přímo v těle zprávy, 
anebo jako přílohu zprávy. V případě 
auditu konsolidované účetní závěrky 
musí přibýt jeden bod týkající se od-
povědnosti auditora za řízení práce 
auditorů složek. A v případě auditu 
kotované společnosti či subjektu 
veřejného zájmu zde musejí být 
uvedeny i další odstavce.

subjekty veřejného zájmu

Ve zprávách auditora o ověření účet-
ní závěrky subjektu veřejného zájmu, 
která byla sestavena za účetní období 
počínající 17. 6. 2016 a později, musejí 
být navíc uvedeny hlavní záležitosti 
auditu a také informace o požadav-
cích zvláštních právních předpisů. 
Tyto požadavky obsahuje článek 10 
nařízení EP a Rady č. 537/2014. 

 alena adámková
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audit má pověst konzervativního od-
větví, je to tak skutečně? 
Za posledních pět let se dá odvětví 
auditu nejlépe popsat jako dynamické 
nebo dokonce revoluční. Na první po-
hled to možná není vidět, ale co platilo 
v menších obměnách posledních  
30 let, je dnes jinak. 

S čím tato revoluce souvisí? 
Zejména s evropskou auditní refor-
mou. Ta vznikla jako jedna z reakcí 
na ekonomickou krizi v letech 2008 
a 2009, začala platit v polovině loň-
ského roku a nyní mění celé odvětví 
auditu. 

jak konkrétně?
Jedním z cílů regulátorů bylo, aby se 
na trh, který si mezi sebe v zásadě 
rozdělily čtyři velké firmy, dosta-
li také noví hráči, aby se zvýšila 
konkurence a s tím třeba i celková 
efektivita. Dalším cílem reformy 
bylo zajistit a posílit nezávislost 
auditora. Zvenčí to mohlo vypadat, 
že mezi některými společnostmi 
a jejich auditory jsou příliš silné 
vazby a auditoři nejsou již zcela 
nezávislí. 

Daří se tyto cíle naplňovat? 
V tom prvním případě se obecně 
ukazuje, že pro globální společnosti 
nebo firmy s přesahem do více zemí, 
není možné pracovat s těmi, kdo 
nejsou schopni poskytnout kvalitní  
a konzistentní úroveň služeb ve 
všech zemích, kde daný klient půso-
bí. U některých menších firem je  
v auditu určitě prostor pro nové 
hráče, ale u velkých to moc nejde. 
Nikdo jiný než velká čtyřka jim není 
schopný nabídnout potřebný servis.  

a zajištění nezávislosti? 
Auditorské firmy vyrostly a kromě 
auditu měly tendence dodávat klien-
tům i další služby, jako daně  
a poradenství. Reforma má zajistit, 
tím že se auditor bude soustředit již 
jen na audit a systémově se zamezí 
poskytování určitých neauditních 
služeb. Tento proces se již rozbíhá  
a začíná se zavádět i u nás. Dle mého 
názoru a dosavadních zkušeností 
tento žádaný efekt nastane. Musím 
k tomu ale poznamenat, že tato 
auditní reforma je primárně cílená 
na největší společnosti, jako jsou 
finanční instituce, emitenti veřejně 

obchodovatelných cenných papírů, 
tedy takzvané subjekty veřejného 
zájmu. 

jak se tyto novinky projevují v praxi? 
Reforma stanoví jasná pravidla, jak 
dlouho může auditor působit u jedné 
firmy. Existují určitá přechodná 
období, ale v podstatě se jedná  
o dobu deseti let, po kterou může 
mít firma jednoho auditora. Pak jej 
musí změnit. I pro klienty, kteří mají 
některé auditorské firmy od nepa-
měti – některé máme třeba i 130 let 
– byla dána jasná pravidla. Pokud se 
využijí všechna přechodná období, 
tak je jasně dané, že nejpozději do 
roku 2023 musí také tyto firmy změ-
nit auditora. To samozřejmě přináší 
na trh nový element.

to je výrazná změna. jaký to má dopad 
ve světě auditu? 
Je tady daleko víc tendrů velkých 
firem a tomu se musí logicky přizpů-
sobit auditorské společnosti. Máme 
případy, kdy třeba v bankovním sek-
toru došlo u třech největších skupin 
ke změně auditora v relativně krátké 
době. To znamená, že v jedné firmě 
třeba sto lidí ztratí práci a v druhé 
potřebují takové množství lidí rychle 
najít. Firmy shánějí lidi, přetahují se 
o ně. Dochází k velké vnitřní dyna-
mice a to přizpůsobení je relativně 
náročné. Až bude tento systém na-
stavený a bude nějakou dobu běžet, 
tak to samozřejmě bude jednodušší 
a půjde lépe plánovat kapacity.

Mnoho firem si stěžuje, že se jim nedaří 
najít dostatek zaměstnanců. Máte po-
dobnou zkušenost? 
Sice pořád funguje naše jméno, ale 
také u nás se projevuje složitá situa-
ce na trhu. Jen do auditu nabíráme 
každý rok až 120 lidí, zejména absol-
ventů, kteří musejí splňovat přísná 
kritéria. Abychom získali tolik lidí, 
musíme oslovit podstatně větší sku-
pinu lidí a motivovat je, aby k nám 
přišli na testy a pohovory. Pokud 
jimi projdou, tak je musíme ve finále 
ještě přesvědčit, aby si nás vybrali. 
Snažíme se proto dělat každý rok 
nové kampaně, studenty vždy něčím 
zaujmout a dát jim důvod, proč mají 
jít právě k nám.

a ten je? 
Je jich celá řada. Třeba v auditu jim 
jako jediní nabízíme, že se mohou 
od začátku specializovat na některý 
z oborů, třeba energetiku, finanční 
služby a podobně. Myslím, že u nás 
mohou získat nejlepší první zaměst-
nání, a to nejen lidé s ekonomickým 
vzděláním. Během pěti let se naučí to-
lik věcí, co by jinde trvalo třeba 15 let. 
Mohou na stáže, každoročně postupo-
vat, rozvíjet se v různých oblastech, 
jednají s lidmi, ke kterým by se jinde 
nedostali. Dnes jsou absolventi jako  
v hypermarketu, kde mají spoustu 
možností a stačí si vybrat. A naším 
cílem je, aby si vybrali právě nás. 

Co by měl mít ideální kandidát? 
Já osobně nemám nějakého ideál-
ního kandidáta, jestliže splní naše 
obecné požadavky. Určitě by jí nebo 
mu neměla hlavně chybět ochota se 
učit a otevřenost novým věcem.

Mluvil jste o revoluci v auditu, jakou 
roli mají na v ní moderní technologie? 
Obrovský. Když jsem před skoro  
20 lety začínal, ještě se auditovalo s 
papírem a tužkou. Dnes máme elek-
tronické spisy auditora a směřuje-
me k integrovaným on-line audit-
ním spisům. Nevím, kdy přesně to 
přijde, ale je to cesta. Představte si, 
že máme nového klienta, kterého 
když zadám do systému, tak si tento 
systém sám stáhne veškeré data, 
která jsou o té firmě k dispozici 
včetně dat, která dostaneme od 
klienta. Pak si ten systém navrhne, 
jak by měl audit probíhat a člověk 
bude dělat ta rozhodnutí, pro něž 
je potřeba lidská zkušenost. Je to 
spojené s datovou analytikou, která 
je už nyní u největších, například 
společností z finančního sektoru, 
běžná. Dřív se audit dělal například 
na základě výběrového testování 
vzorku plateb, dnes je možné testo-
vat všechny platby. U bank to jsou  
i miliony údajů. To představuje 
zcela novou dimenzi. Až se k tomu 
přidá integrovaný on-line spis, tak 
to bude revoluční změna. Za pět 
nebo deset let bude audit vypadat 
zcela jinak než dnes. /mik/

Technologie i evropská reforma zásadně mění auditorské 
odvětví. Nové tendry rozhýbaly trh a přetahovaná 
o zkušené auditory se rozjela naplno. Změn je ale víc. 
„V auditu se mění pravidla hry, a to velmi výrazně,“ 
říká Jindřich Vašina, partner KPMG Česká republika 
odpovědný za audit.

V auditu 
právě 
probíhá 
revoluce
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Člověk věří jen tomu, 
co vidí na vlastní oči
O důvod víc podívat se pořádně.

Díky propojení dat, technologií a zkušeností 
z různých odvětví identi� kujeme rizika vašeho 
podnikání a pomáháme objevit nevyužitý potenciál.

Více o auditu KPMG na kpmg.cz
Anticipate tomorrow. Deliver today.

© 2017 KPMG Česká republika, s.r.o., a Czech limited liability company and a member � rm of the KPMG network of independent 
member � rms a  liated with KPMG International Cooperative (“KPMG International“), a Swiss entity. All rights reserved.
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Ke konci roku 2016 bylo v registru 
nespolehlivých plátců daně z při-
dané hodnoty 7457 subjektů. Jejich 
počet se loni zvýšil o 3903, jen 
v prosinci jich přibylo 531. Statistiky 
zveřejnila poradenská společnost 
Bisnode. 

Podle statistiky v posledních mě-
sících loňského roku noví nespoleh-
liví plátci DPH přibývali rychlejším 
tempem. Poslední kvartál 2016 byl 
v loňském roce z pohledu přírůstku 
nejdynamičtější, jejich počet vzrostl 
o 1283.

Nejvíc nespolehlivých plátců je 
mezi společnostmi s ručením ome-
zeným (76,7 procenta) a živnostníky 
(15,7 procenta). Dlouhodobějších 
statistiky ukazují, že mezi nespoleh-
livými subjekty roste podíl společ-
ností s ručením omezeným, naopak 

podíl živnostníků klesá. Z pohledu 
právní formy podnikatelského 
subjektu ale největší podíl nespoleh-
livých plátců vykazují evropské spo-
lečnosti (7,7 procenta), společnosti 
s ručením omezeným (tři procenta) 
a družstva (2,8 procenta).

Více než polovinu nových nespo-
lehlivých plátců DPH v roce 2016 
tvořily firmy s tržbami do deseti mili-
onů korun. S 22 procenty následovaly 
subjekty, které tržby podle klasifikace 
ČSÚ neuvádějí nebo nevykazují a se 
17 procenty společnosti s tržbami 
mezi 10 a 60 miliony korun.

Téměř polovina nových nespo-
lehlivých plátců DPH v loňském 
roce má registrované sídlo v Praze. 
V rámci celé populace firem, které 
spolehlivě neodvádějí daň z přidané 
hodnoty, má v hlavním městě adresu 
více než dvě pětiny subjektů. V uply-
nulém roce vysoké nové přírůstky 
zaznamenal dále Středočeský  
(14 procent) a Jihomoravský kraj  
(13 procent).

Za nespolehlivou je považována ta 
firma, která nemá v pořádku daňové 
doklady a úřad jí vyměří daň alespoň 
500 tisíc korun, a také podnik pode-
zřelý z účasti na podvodu. Za nespo-
lehlivého plátce může být označena 
i společnost, která je účelově nekon-
taktní nebo opakovaně neplní lhůty 
pro povinná podání. /mik/

Počet nespolehlivých plátců DPh loni stoupl o 110 procent

k navýšení daně z nemovitostí letos 
přistoupilo více obcí

nespolehliví plátci DPh podle krajů

 Pramen databáze Bisnode

Kraj prosinec 2016 září 2016 červen 2016 březen 2016 prosinec 2015 září 2015 červen 2015 listopad 2014

Praha 3157 2243 2009 1695 1298 598 230 66

Jihomoravský kraj 1240 1181 1097 984 735 403 193 38

Plzeňský kraj 267 233 196 176 128 72 27 9

Středočeský kraj 674 562 482 301 127 59 8 8

Královéhradecký kraj 333 323 313 321 305 271 70 7

Ústecký kraj 436 391 328 319 263 156 29 5

Jihočeský kraj 62 67 66 53 51 13 9 4

Moravskoslezský kraj 371 328 269 244 188 104 35 4

Pardubický kraj 97 105 101 95 67 37 10 3

Olomoucký kraj 243 219 181 138 94 26 5 2

Liberecký kraj 166 140 128 110 48 11 5 1

Zlínský kraj 220 211 203 202 165 54 6 2

Vysočina 91 77 75 64 62 44 3 0

Karlovarský kraj 96 93 80 59 22 3 0 0

Neurčeno 3 1 2 1 1 0 0 0

Navýšení daně z nemovitých věcí 
pomocí takzvaného místního koefi-
cientu letos využilo 599 obcí a měst 
z celkového počtu zhruba 6250 obcí. 
Vyplývá to z informací Generálního 
finančního ředitelství. Loni využilo 
navýšení místního koeficientu  
o 26 obcí méně.

Místní koeficient si mohou obce 
stanovit od roku 2009 v hodnotě 
dva, tři, čtyři nebo pět. Lze tak zvýšit 
sazbu daně u všech nemovitostí s vý-
jimkou orné půdy, chmelnic, vinic, 
zahrad, ovocných sadů a trvalých 
travních porostů. Daň z nemovitých 
věcí je stoprocentním příjmem dané 
obce. Obce tak mají možnost zvýšit 
své příjmy.

Nejvíce obcí letos stanovilo místní 
koeficient tradičně na hodnotu dva. 
Na hodnotu pět stanovilo koeficient 
stejně jako loni 17 obcí. Mezi nimi 
například Temelín, Dukovany nebo 
Boží Dar.

Na dani z nemovitostí finanční 
úřady loni vybraly 10,58 miliardy 
korun, předloni to bylo 10,31 miliar-
dy. Daň se skládá z daně z pozemků 
a z daně ze staveb a jednotek, jejichž 
sazby se odvíjejí od charakteru 
nemovitosti. Daň se poté násobí ko-
eficientem, který je stanoven podle 
velikosti obce, a případně místním 
koeficientem.

Konečným termínem pro podání 
daně z nemovitých byl letos 31. 
leden. Pokud se poplatník opozdí 
s podáním daňového přiznání o více 
než pět pracovních dnů, je přede-
psána pokuta ve výši 0,05 procenta 
vyměřené daně, nejvíce však pět 
procent vyměřené daně. V případě, 
že by vypočtená pokuta byla menší 
než 200 korun, úřad ji nepředepíše.
Daňové přiznání k dani z nemovi-
tostí se podává jednou, a to po po-
řízení nemovitosti nebo v případě 
změny.

vitostí je třeba uhradit do konce 
května.

Novinkou u daně z nemovitých 
věcí je v letošním roce možnost 
požádat finanční úřad, aby údaje 
o placení daně z nemovitých věcí 
posílal e-mailem místo složenkou. 
Poplatník přihlášený k této službě 
obdrží na  svůj e-mail kompletní 
informaci s údaji pro placení daně.  
Jde o informace o výši stanovené 
daně, výši nedoplatku či přeplatku 
a údaje pro placení daně včetně QR 
kódu.

Od loňského listopadu je v plat-
nosti novela zákona, podle které 
platí místo prodejců daň z nabytí ne-
movitosti kupující. Podle předchozí 
právní úpravy byla daň z nabytí 
nemovitosti v případech koupě nebo 
směny jedinou daní, kde si smluvní 
strany mohly zvolit, kdo ji zaplatí. 
Pokud se nedohodly, platil daň pro-
dávající. /čtk/

Platit daň z nemovitostí je třeba 
každý rok, finanční úřady poplatní-
kům zasílají informace s uvedenou 
výší stanovené daně. Pokud celková 
daňová povinnost u jednoho správce 
daně je vypočítána na méně než 30 
korun, daň se neplatí. Daň z nemo-

inkaso daně z nemovitostí 
(v mld. Kč)
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Člověk věří jen tomu, 
co vidí na vlastní oči
O důvod víc podívat se pořádně.

Díky propojení dat, technologií a zkušeností 
z různých odvětví identi� kujeme rizika vašeho 
podnikání a pomáháme objevit nevyužitý potenciál.

Více o auditu KPMG na kpmg.cz
Anticipate tomorrow. Deliver today.

© 2017 KPMG Česká republika, s.r.o., a Czech limited liability company and a member � rm of the KPMG network of independent 
member � rms a  liated with KPMG International Cooperative (“KPMG International“), a Swiss entity. All rights reserved.
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